
ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLE DE L'AJUNTAMENT DEL DIA 30 DE
SETEMBRE DE 2014 

Núm.: PLE2014/11
Dia i hora: 30/09/2014 19:30:00
Lloc: Sala Ple

Assistents

Alcalde Senyor JULI FERNÁNDEZ IRUELA
Regidor Senyor XAVIER ROCAS GUTIÉRREZ
Regidora Senyora JUDIT ZARAGOZA LLIRINÓS
Regidora Senyora MARGARITA MAURI JUNQUÉ
Regidor Senyor XAVIER RANGEL MARTÍNEZ
Tinent d'Alcalde Senyor ALBERT GÓMEZ CASAS
Regidor Senyor FREDERIC PRATS ESTEVE
Regidora Senyora MARIA TERESA FRIGOLA BORRÀS
Regidor Senyor LLUÍS PUJOL MASCORT
Regidor Senyor JOSEP GABARRÓ GUIRAO
Regidor Senyora SERGI SABRIÀ BENITO
Regidor Senyor XAVIER VILÀ BONMATÍ
Regidor Senyor MÀRIUS LLEDÓ SALVADOR
Regidora Senyora CARME FARRARONS TURRÓ
Regidor Senyor GUILLEM GENOVER RIBAS
Regidora Senyora ANA RECIO LÓPEZ
Regidor  RICARDO MENOR PEIRÓ
Regidora Senyora LAURA GALIANA GARCIA
Regidor Senyor XAVIER RODRIGO LÓPEZ
Regidor Senyor EDUARD GUERRA CASTILLO
Interventor acctal. Senyor GUSTAU TAPIAS SOLÀ
Secretari Senyor MARIÀ VILARNAU MASSA

S'han excusat d'assistir-hi:

Regidor Senyor JOAQUIM VENCELLS SERRA

A la Sala de Plens de la Casa Consistorial es reuneix el Ple per fer sessió Ordinària en
primera convocatòria, el dia i l'hora que s'indiquen a l'encapçalament, amb el següent:

Ordre del dia

Assumptes
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A) PART RESOLUTÒRIA

1.- APROVACIÓ DE L'ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR.
2.- RESOLUCIONS DE L'ALCALDIA.- Coneixement.-
 
A.1)  ASSUMPTES  COMISSIÓ  INFORMATIVA  DE  RÈGIM  INTERIOR,
PRESSUPOST I HISENDA
3.- CONTRACTACIÓ, MITJANÇANT PROCEDIMENT OBERT, DE LA CONCESSIÓ
DEL SERVEI D'ESCOLA BRESSOL "ELS BELLUGUETS"
4.-  MODIFICACIÓ  DEL  CONTRACTE  D'ARRENDAMENT  DEL  FAR  DE  SANT
SEBASTIÀ COM A ESTABLIMENT DE RESTAURACIÓ AMB LA SOCIETAT MAS
DEL REI SL.- Estimació parcial.-
5.-  MODIFICACIÓ  DE  L'ORDENANÇA  DE  SIMPLIFICACIÓ  DE  TRÀMITS  I
REDUCCIÓ  DE  LA  CÀRREGA  ADMINISTRATIVA  BUROCRÀTICA.-  Aprovació
definitiva.-
6.- MODIFICACIÓ BASES EXECUCIÓ DEL PRESSUPOST 2014. Aprovació
7.-  MODIFICACIÓ  PRESSUPOSTÀRIA  CONSISTENT  EN  CRÈDIT
EXTRAORDINARI A CÀRREC DE BAIXES PER ANUL·LACIÓ. Aprovació inicial
 
A.2) ASSUMPTES COMISSIÓ INFORMATIVA D'URBANISME
8.- PROJECTE D’AMPLIACIÓ DE LES DEPENDÈNCIES DE L’IPEP SITUADES A
L’EDIFICI  DE  CAN  ROSÉS,  A  PALAFRUGELL,  INCLÒS  EN  EL  PROGRAMA
ESPECÍFIC DE COOPERACIÓ MUNICIPAL DE LA DIPUTACIÓ DE GIRONA, ANY
2013. Acceptació de les ajudes. Aprovació.-
9.- ACORD DE CONFORMITAT EN RELACIÓ A L’EXPEDIENT DE MODIFICACIÓ
PUNTUAL  DEL  POUM  DE  BEGUR  EN  L’ÀMBIT  DE  L’ANELL  DE
CIRCUMVAL•LACIÓ DEL NUCLI DE PALAFRUGELL.- Aprovació.-
10.- SENTÈNCIES. Coneixement.- 
 
A.3) ASSUMPTES COMISSIÓ INFORMATIVA DE SERVEIS A LES PERSONES
11.- ATORGAMENT DEL TÍTOL DE FILL PREDILECTE DE PALAFRUGELL A JOAN
MIQUEL AVELLÍ, A TÍTOL PÒSTUM.-Aprovació.-
 
B) CONTROL I FISCALITZACIÓ DELS ÒRGANS DE GOVERN
12.- INFORMES.-
13.- PRECS I PREGUNTES.-

Desenvolupament de la sessió

Una vegada comprovat pel secretari l’existència del “quòrum” que cal perquè pugui ser
iniciada la sessió, consistent en un terç dels membres de dret que en formen part, es
passa a tractar els assumptes inclosos en l’ordre del dia. 

El regidor senyor Màrius Lledó s'incorpora a la sessió quan s'estava tractant el punt
número 3 de l'ordre del dia.

A) Part Resolutiva
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1.- APROVACIÓ DE L'ACTA DE LES SESSIONS ANTERIORS

D’acord amb el que disposa l’article 108 del Reglament Orgànic Municipal, el president
sotmet  a  la  consideració  dels  assistents  l'esborrany  de  les  actes  de  les  sessions
anteriors següents:

- PLE2014/8 Ordinària 29/07/2014

Sense que hi hagi intervencions es tenen per aprovades les mateixes per unanimitat.

2.- RESOLUCIONS DE L'ALCALDIA

Es  dóna  compte  a  l'efecte  d'assabentat  de  les  Resolucions  dictades  per  l'Alcalde
durant els següents períodes:

Període comprès entre el 20 d’agost i el 23 de setembre de 2014, número en
ordre correlatiu creixent de la 2096/2014 a la 2395/2014.

A.1) Assumptes comissió informativa de règim interior, pressupost i hisenda

3.- CONTRACTACIÓ, MITJANÇANT PROCEDIMENT OBERT, DE LA CONCESSIÓ
DEL SERVEI D'ESCOLA BRESSOL "ELS BELLUGUETS"

Relació de fets:

Vist  l’expedient  de  contractació  de  la  gestió  del  servei  públic,  en  modalitat  de
concessió administrativa, de l’Escola Bressol municipal 0-3 anys “Els Belluguets”, del
municipi de Palafrugell.
 
El  contracte  es  regeix  pel  plec  de  clàusules administratives  particulars,  el  plec  de
prescripcions  tècniques,  pel  Text  refós  de  la  Llei  3/2011,  de 14 de  novembre,  de
contractes del sector públic, el Reglament parcial de la Llei de contractes del sector
públic,  aprovat  per Reial  Decret  817/2009,  de 8  de maig,  i,  en allò  que no resulti
derogat, pel Reglament General de la Llei Contractes de les administracions públiques,
aprovat pel Reial Decret 1098/2001, de 12 d’octubre. 
 
L’objecte del contracte és de gestió de serveis públics, de conformitat amb l’article 8 i
següents del Text refós de la Llei de Contractes del Sector Públic.
 
El  procediment  d’adjudicació  escollit  és  el  procediment  obert,  en  modalitat  de
concessió administrativa, i es tramita de forma ordinària.
 
L’òrgan competent per a la contractació és el ple de l’Ajuntament, donat que el valor
estimat  del  contracte  supera  el  10%  dels  recursos  ordinaris  del  pressupost  de
l’Ajuntament de l’any 2014.

Es proposa al Ple l’adopció de l’acord següent:
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Primer.-   Aprovar l’expedient de contractació de la gestió del servei públic, en modalitat
de concessió administrativa, de l’Escola Bressol municipal 0-3 anys “Els Belluguets”,
del municipi de Palafrugell, amb un valor estimat de contracte de 3.316.563,20 euros,
sense  IVA,  amb  càrrec  a  l’aplicació  pressupostària  34.321.22001  “despeses
funcionament llar d’infants Belluguets”.
 
Segon.-   Aprovar el plec de clàusules administratives particulars i plec de prescripcions
tècniques que han de regir la contractació.
 
Tercer.- Convocar licitació pública a través d’anuncis al BOP i al perfil del contractant
per tal que les empreses que compleixen les condicions de capacitat i solvència en els
termes dels plecs aprovats puguin presentar oferta. 
 
Quart.-   Facultar  a  la  mesa  de  contractació  per  excloure  les  empreses  que  hagin
presentat ofertes que no puguin ser complertes per haver inclòs valors anormals o
desproporcionats,  d’acord  amb  l’article  152.4  del  TRLCSP  i  fer  el  requeriment  de
documentació establert a l’article 151.2 de la mateixa Llei.

Esmenes:
No s'han presentat esmenes.

Intervencions:
Intervé el senyor Rocas manifestant que es tracta d’aprovar els Plecs de clàusules
administratives i  tècniques particulars que regiran el  contracte de gestió de serveis
públics, mitjançant concessió, del servei d’escola bressol municipal “Els Belluguets”. 
L’òrgan competent per a la contractació (d’acord amb la Llei de Bases de Règim Local)
és el Ple de l’Ajuntament, donat que el valor estimat del contracte (3.316.563,20 euros,
sense IVA), supera el 10% dels ingressos corrents del pressupost de l’Ajuntament de
l’any 2014 (2.796.000 €).
Aquests plecs ja han estat  informats en la Comissió informativa de règim interior i
també s’han donat compte en la Comissió de Serveis a les Persones i, per tant, no
m’estendré massa en la seva explicació. Les seves principals característiques són: 
El procediment d'adjudicació escollit és el procediment obert. El tipus de contracte és
la concessió administrativa per a la prestació de la gestió d’un servei públic municipal.
La durada del contracte serà de 5 anys des de l’inici de la prestació del servei.  El
contracte es podrà prorrogar unilateralment per l’Ajuntament de forma anual, un cop
transcorreguda la durada inicial, fins a un màxim de 5 anualitats més. L’inici previst del
contracte és el dia 1 de gener de 2015. 
El  personal  actual  de  l’escola  bressol  municipal  es  subrogarà  i  mantindrà  les
condicions de l’actual contracte: (sou, formació,...); punt que assegura que no hi ha
canvis en el funcionament habitual de l’escola.
Pel que fa als criteris d'adjudicació del contracte, una vegada fixades les ofertes dels
licitadors, l'adjudicació del contracte s'efectuarà per mitjà de la valoració dels criteris
següents, d'una banda els criteris d'adjudicació que depenen d’un judici de valor: 49
punts  en  total  i  de  l'altra  banda  els  criteris  d'adjudicació  automàtics  o  mitjançant
fórmules, que seran els 51 punts restants.
Pel que fa als que depenen de judicis de valors, les condicions tècniques són similars
a les actuals, tot i que s’ha tingut molt en compte reforçar tots els ítems que asseguren
el manteniment de la qualitat del servei establint-se uns barems molt detallats.
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D'una banda es demana quina és la proposta de programació per a cada nivell d’acord
amb  el  projecte  curricular  establert  pel  Departament,  les  normes  d’organització  i
funcionament  del  centre,  la  proposta  de  pla  anual  de  centre,  els  serveis
complementaris per a infants i famílies i altres propostes de millora.
Pel que fa als criteris d’adjudicació automàtics o mitjançant fórmules, dir-vos que hi ha
una part d'import de la part fixa del preu anual a percebre de l’Ajuntament, determinat
en  l’oferta  del  licitador,  oferir  personal  especialitzat  en  atenció  a  l’infant  de  caire
pedagògic  assistencial,  logopeda,  psicòleg,  sense  cost  complementari  per
l’Ajuntament, oferir personal especialitzat en l’atenció pedagògica a l’infant d’activitats
complementàries  i  específiques  relacionades  amb  el  disseny  curricular,  plàstica,
llengua anglesa, música, expressió verbal i corporal,  sense cost complementari per
l’Ajuntament. Disposar d’un certificat independent de qualitat en els processos tipus
ISO o estar en disposició de tenir-la en el termini d’un any.
La mesa de contractació  estarà integrada, com a president,  pel  regidor delegat  de
l’àrea d’educació, i com a vocals la cap de l’Àrea d’Educació, l’interventor municipal, el
secretari municipal, i un/a funcionari/a delegat per la Secretaria 
Pel que fa a la retribució hi haurà una part fixa a determinar en l’oferta del licitador més
una part variable que s’estipula en 160 euros per mes i nen matriculat, en una forquilla
de 74 infants com a màxim, que és el nombre de places de què disposem. fins a un
mínim de  40  nens.  I  amb una limitació  de  benefici  industrial  del  4% respecte  els
ingressos. Lògicament, també s’ha previst un sistema d’auditories anuals.
Pel que fa al calendari previst, avui si tot va com ha d'anar, s'aprovaria  per plenari,
l'anunci al BOP, iniciant el procediment dijous o divendres vinent, quatre o cinc dies
més per a la publicació de l'anunci al perfil del contractant, i comença a comptar el
termini de quinze dies per presentar la documentació i propostes. Per tant, la previsió
seria : avui a plenari, aprovació; el 3 octubre publicació al Butlletí oficial de la província,
fins el el 17-20 octubre la presentació de propostes, i el 25 de novembre adjudicació
per plenari i l'1 de gener de 2015 inici previst del contracte 

A continuació intervé el senyor vilà demanant perquè la durada s'ha fet 5+1+1+1+1+1,
fins  a  cinc  anys,  no sé  si  hi  ha  una justificació  tècnica  per  fer  aquest  sistema,  a
nosaltres  ens  agradaria  més  5+3  per  donar  més  seguretat  a  l'empresa  a  la  que
s'adjudiqui.

- senyor Rocas: Jo crec que aquest punt no ha variat respecte a l'actual contracte, en
tot cas, el que nosaltres pensem és que el fet de poder prorrogar any per any, d'alguna
manera estas molt més a sobre de l'empresa concessionària, per tant entenem que
estarem molt més a sobre també de les possibles desviacions, en negatiu, del servei.

Votació:
Sotmesa a votació s'aprova per unanimitat la proposta sense esmenes.

4.-  MODIFICACIÓ  DEL  CONTRACTE  D'ARRENDAMENT  DEL  FAR  DE  SANT
SEBASTIÀ COM A ESTABLIMENT DE RESTAURACIÓ AMB LA SOCIETAT MAS
DEL REI SL.- Estimació parcial.-

Relació de fets:

Vist  que en data 1 de juliol  de 2014,  número de registre d'entrada 885,  el  senyor
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Alejandro Figueras Garriga, en nom i representació de MAS DEL REI SL, presenta
escrit  sol.licitant  diverses  modificacions  del  contracte  formalitzat  amb  l'Ajuntament
signat amb l'Ajuntament el dia 22 d’octubre de 2012 per a l'arrendament parcial de les
instal·lacions  del  Far  de  Sant  Sebastià  per  tal  de  desenvolupar-hi  una activitat  de
restauració. Per mitjà d’aquest contractes es cedia parcialment l’ús de 231,22 m2 de
l’immoble objecte de la concessió.

Les modificacions del contracte que se sol.liciten fan referència a la modificació dels
terminis d'execució de les obres, l'ampliació del termini de la concessió i del període
d'obertura del futur establiment de restauració, i la reducció del cànon.

Vist l'informe emès pel secretari de la Corporació en data 1 de setembre de 2014, i
que literalment diu:

Relació de fets
S’emet aquest informe en compliment de l’article 3 del Reial Decret 1174/1987, de 18
de  septiembre,  por  el  que  se  regula  el  régimen  jurídico  de  los  funcionarios  de
Administración Local con habilitación de carácter nacional, atès que l’alcalde ho ha
sol·licitat.
El 29 de febrer de 2012 el Consell d’Administració del Port de Barcelona va aprovar la
concessió en favor de l’Ajuntament de Palafrugell del Far de Sant Sebastià per a la
instal·lació i explotació d’un museu en el que s’ubicarà un centre d’interpretació de la
naturalesa i de les comunicacions. 
El total de la superfície objecte de cessió és de 391 m2.
La concessió es va atorgar pel termini de 20 anys, amb possibilitat de pròrroga.
Les clàusules de la concessió permeten la cessió parcial de les instal·lacions cedides,
prèvia autorització per part de l’autoritat portuària. 
En data 22 d’octubre de 2012 l’Ajuntament de Palafrugell va formalitzar un contracte
d’arrendament parcial de les instal·lacions del Far de Sant Sebastià amb la societat
Santfebo SL per tal que aquesta desenvolupés un activitat de restauració. Per mitjà
d’aquest contractes es cedia parcialment l’ús de 231,22 m2 de l’immoble objecte d
concessió.
Fonaments de dret
La legislació aplicable en relació als efectes i extinció del contracte d’arrendament és
la Civil, d’acord amb l’article 4 del Decret Legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, del
Text Refós de la Llei de Contractes del Sector Públic.
Aquest article exclou de l’aplicació de la Llei esmentada (lletra p): Los contratos de
compraventa,  donación,  permuta,  arrendamiento y  demás  negocios  jurídicos
análogos sobre bienes inmuebles, valores negociables y propiedades incorporales.
D’acord amb l’article 4.3 de la Llei 29/1994, de 24 de noviembre, de Arrendamientos
Urbanos, els contractes d’arrendament per a usos diferents a l’habitatge es regeixen
per la voluntat de les parts, en el  seu defectes per allò establert  en aquesta Llei i
supletòriament pel Codi Civil.
El  Codi  Civil,  a  l’article  1258,  estableix  el  principi  de  pacta sunt  servanda,  el  que
implica que els pactes entre les parts s’han de complir en els seus termes.
 
1.- Modificació dels terminis d’execució de les obres
El contracte d’arrendament establia el termini d’execució de les obres de rehabilitació,
indicant que s’havien d’iniciar abans del 31 de desembre de 2012 i finalitzar abans del
30 de juny de 2014 ( clàusula primera).
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A la  clàusula  desena del  contracte  s’establia  la  necessitat  d’obtenir  informe  de  la
Comissió de Patrimoni del Departament de Cultura de la Generalitat. 
Aquest  informe,  juntament  amb  els  corresponents  de  la  comissió  de  patrimoni  de
l’Ajuntament de Palafrugell es varen emetre en data 7 de febrer de 2014 i 9 de gener
de 2014, respectivament.
En  conseqüència,  l’arrendatari  no  podia  iniciar  l’obra  fins  haver  obtingut  aquests
informes,  que a la  vegada depenen d’administracions  diferents  de l’Ajuntament  de
Palafrugell.
Per tant, no es considera que l’arrendatari o l’Ajuntament hagin incorregut en demora
culpable en l’execució del contracte i en conseqüència és justificable de la demora en
l’execució de les obres es pot justificar la mancança.
2.- Ampliació del termini de la concessió
El termini de la concessió del port de Barcelona és de 20 anys prorrogables d’acord
amb legislació vigent i té caràcter discrecional. Per tant, l’Ajuntament no pot prorrogar
el contracte d’arrendament més enllà dels terminis establerts per a la concessió del
domini públic que serveix de títol d’arrendador. En conseqüència, la durada inicial del
contracte d’arrendament no es pot modificar, sense perjudici que en el seu moment es
puguin acordar les  pròrrogues oportunes.
No obstant,  el  Reial  Decret 8/2014, de 4 de juliol,  ha introduït  una modificació del
Decret legislatiu 2/2011, de 5 de setembre, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei
de  Ports  de  l’Estat  i  la  Marina  Mercant,  que  permet  sol·licitar  l’ampliació  de  les
concessions de forma extraordinària i per una sola vegada, sempre que es compleixin
determinats requisits de nova inversió sobre l’immoble objecte de concessió, que es
faci una aportació econòmica especial o bé es rebaixin les tarifes a aplicar als usuaris
incloses en el títol concessional.  
La disposició transitòria desena estableix:
1. El plazo inicial de las concesiones otorgadas con anterioridad a la entrada en vigor
de  esta  Ley  podrá  ser  ampliado  por  la  Autoridad  Portuaria,  a  petición  del
concesionario  y  previo  informe  favorable  de  Puertos  del  Estado,  cuando  el
concesionario se comprometa a, por lo menos, alguno de los siguientes supuestos:
 
a) nueva inversión, en los términos señalados en apartado 2.b) del artículo 82, salvo
en lo referente al nivel mínimo de inversión.
b) contribución económica, que no tendrá naturaleza tributaria, a la financiación de
infraestructuras de conexión terrestre entre las redes generales de transporte de uso
común y las vigentes zonas de servicio de los puertos, así como de las mejoras en
dichas redes que favorezcan la posición competitiva de los puertos en su área de
influencia y la intermodalidad en el transporte de mercancías.
c) reducción al menos en un 20 por ciento de las tarifas máximas incluidas en el título
concesional, actualizadas conforme a lo previsto en dicho título, o en su caso en los
pliegos de prescripciones particulares de los servicios portuarios.
El  acuerdo  de  ampliación  y  la  fijación  del  plazo  de  la  misma  deberán  motivarse
teniendo en cuenta el  tiempo restante de vigencia de la concesión, el  volumen de
inversión realizada durante la vigencia de la concesión y que haya sido autorizada por
la Autoridad Portuaria y la nuevamente comprometida, la vida útil de la misma y la
memoria económico-financiera de la concesión en el momento de su otorgamiento y
en el momento de la solicitud de ampliación de plazo, considerando en su caso, la
nueva inversión comprometida, la contribución a la financiación de infraestructuras de
conexión  y/o  la  rebaja  tarifaria  propuesta.  En  todo  caso,  el  importe  total  del
compromiso  del  concesionario  no  debe  ser  inferior  a  la  mayor  de  las  siguientes
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cuantías:
– La diferencia de valor, en el momento de la solicitud, entre la concesión sin prórroga
y el de la concesión prorrogada. Estas valoraciones deberán ser realizadas por una
empresa  independiente  designada  por  la  Autoridad  Portuaria  y  a  costa  del
concesionario.
– El 20 por ciento de la inversión inicial actualizada.
La ampliación del  plazo de la concesión no podrá ser superior  al  tercio  del  plazo
inicial. y compensará los nuevos compromisos de inversión a ejecutar previamente a
la  finalización  del  plazo  vigente,  así  como  las  reducciones  de  los  flujos  de  caja
previstos desde el  momento en que se produzca la  ampliación del  plazo hasta la
finalización del plazo vigente en el momento de la solicitud de ampliación debido a la
reducción  tarifaria  y/o  a  la  contribución  a  la  financiación  de  infraestructuras  de
conexión.  El  plazo  resultante  de  dicha  ampliación  no  podrá  superar  los  límites
establecidos en el artículo 82 de esta ley.
Será requisito necesario para obtener la ampliación prevista en esta disposición que el
concesionario se encuentre al corriente en el cumplimiento de todas las obligaciones
derivadas de la concesión.
La ampliación de la concesión determinará la modificación de las condiciones de la
misma,  incluyéndose  los  nuevos  compromisos  adquiridos  y  el  momento  de  su
ejecución,  que  deberán  ser  aceptadas  por  el  concesionario  con  anterioridad  a  la
resolución sobre su otorgamiento.
 
2. El concesionario dispondrá de un plazo máximo de seis meses, contados a partir de
la entrada en vigor de esta Ley, para formular su solicitud ante la Autoridad Portuaria,
que deberá ir acompañada de las memorias económico-financieras de la concesión en
el momento de su otorgamiento y en el momento de la solicitud de ampliación en la
que se incluya  los  compromisos  de  inversión,  la  contribución a  la  financiación  de
infraestructuras de conexión y  de mejora  de las  redes de transporte  y/o  la  rebaja
tarifaria propuestas.
3. La ampliación del plazo concesional a que se refiere el apartado 1 de este artículo
no será tenido en cuenta a los efectos de la valoración del rescate o de la revisión de
la  concesión  y  no  alterará  la  situación  jurídica  existente  respecto  a  las  obras  e
instalaciones ejecutadas por el concesionario que, a la entrada en vigor de esta Ley,
hayan  revertido  a  la  Autoridad  Portuaria,  así  como  de  la  tasa  de  ocupación  que
corresponda exigir por su uso.
3.- Modificació del període d’obertura
Actualment,  la  clàusula  segona  del  plec  de  condicions  i  prescripcions  tècniques
particulars de l’arrendament estableix que el servei d’hostaleria haurà d’estar obert del
dia 1 de març fins el 30 de novembre de cada any. 
L’arrendatari  sol·licita  que  es  modifiqui  el  pacte  referent  al  període  d’obertura  de
l’establiment per tal de suprimir aquest periode i definir que l’establiment estarà obert
un total de 200 dies l’any, deixant a lliure elecció de l’arrendatari quins dies tenir obert
o tancar.
Així mateix, es compromet que si es realitza aquesta modificació obrirà l’establiment
sempre que l’Ajuntament de Palafrugell ho demani per actes culturals concrets.
L’escrit no exposa cap justificació del motiu pel qual es pretén modificar el període
d’obertua. Contràriament, la clàusula segona del plec de clàusules estableix clarament
que la finalitat  de l’establiment  de restauració és obtenir  la rendibilitat  social  de la
instal·lació, aprofitant les sinèrgies amb el centre d’interpretació de la naturalesa i les
comunicacions. 
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En conseqüència, en la situació actual i d’acord amb la finalitat del plec, es considera
insuficientment justificat modificar el període d’obertura.
4.- Reducció del cànon
El  cànon  en  metàl·lic  pactat  en  el  contracte  va  ser  de  31.130  euros  anuals,
actualitzables segons l’IPC català i que es liquidaran per semestres avançats a partir
del moment en què l’arrendatari iniciï la seva activitat comercial.
En l’escrit,  demana una reducció  d’aquest  cànon al·legant  que així  s’adequaria  el
mateix al nou  número de dies d’obertura, d’acord amb la petició de modificació de
l’horari d’obertura de l’establiment analitzada anteriorment.
Aquesta sol·licitud tampoc es considera justificada, per dos motius:
-  Per  un  costat,  tal  li  com  s’ha  exposat  anteriorment,  no  es  considera  justificat
modificar el període l’obertura.
-  Per  l’altra  costat,  la  modificació  del  període  d’obertura  sol·licitat  a  instància  de
l’arrendatari per tal d’adequar l’activitat de restauració a la seva conveniència no pot
acabar causant un perjudici a l’Ajuntament, que veu reduït el servei que es donarà a
l’establiment, i a més el preu del cànon anual.
Conclusions
S’informa favorablement la modificació del termini per a l’execució de les obres de
rehabilitació del Far de Sant Sebastià sol·licitada per instància de data 1 de juliol de
2014 (registre d’entrada 8875).
 
S’informa desfavorablement la sol·licitud d’ampliació del termini de l’arrendament pel
motiu que el títol concessional de l’Ajuntament té una durada de 20 anys, igual que la
durada inicial del contracte.
 
S’informa desfavorablement la resta de peticions de l’escrit, per no estar suficientment
justificades d’acord amb els termes d’aquest informe.
 
Sense perjudici de millor opinió fonamentada en dret.

Es proposa al Ple l’adopció de l’acord següent:

Primer.- Estimar  la sol.licitud formulada per  MAS DEL REI SL,  de modificació  del
termini  per  a  l’execució  de  les  obres  de  rehabilitació  del  Far  de  Sant  Sebastià,
autoritzant que aquestes comencin abans de desembre de 2014 i es pugui obrir al
públic l'establiment de restauració a finals del mes de juny de 2015.

Segon.- Desestimar la sol.licitud d’ampliació del termini de l’arrendament atès que el
títol concessional de l’Ajuntament té una durada de 20 anys, igual que la durada inicial
del contracte.
 
Tercer.- Desestimar la resta de peticions formulades per MAS DEL REI SL, relatives a
la modificació del període d'obertura de l'establiment de restauració i la reducció del
cànon adequant-lo al nombre de dies d'obertura, per no estar suficientment justificades
d’acord amb l'informe emès pel secretari de la Corporació.

Esmenes:
No s'han presentat esmenes.
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Intervencions:
Intervé el senyor Rocas manifestant que abans d'entrar específicament en el punt farà
un breu històric perquè crec que ens servirà a tots per situar-nos respecte al punt.
Potser nosaltres ens ho sabem però crec que el públic i els ciutadans tenen dret a
aquest  recordatori.  Com  saben,  a  principis  de  març  de  2012  l’Autoritat  Portuària
atorgava en concessió a l’Ajuntament part de l'edifici del Far de Sant Sebastià per al
seu destí com a Centre d'Interpretació de la natura i de les comunicacions. 
Les instal·lacions,  cedides a l’Ajuntament per un període de 20 anys prorrogables,
sumen una superfície de 391 m2, on s'inclouen els dos habitatges de les famílies del
far, el garatge/taller i un cos auxiliar annex. Les sales d'instal·lacions i el propi far es
reserva, lògicament, pels serveis tècnics de l'Autoritat Portuària. 
La concessió obliga a l’Ajuntament de Palafrugell a adequar aquests espais. En aquest
sentit,  la  concessió determina (en la clàusula cinquena del  plec de condicions) els
terminis d’execució d’aquestes obres: haurien d’estar enllestides abans del 30 de juny
de 2014.
La concessió, com recordareu, permetia a l'Ajuntament subarrendar o cedir l'ús parcial
de les instal·lacions com a prestació accessòria, perquè es pogués explotar un bar-
restaurant amb terrassa exterior a un adjudicatari que acredités capacitat i solvència
en el sector del turisme i restauració. Aquesta estipulació, com recordareu, va propiciar
poder licitar l’arrendament de la concessió a un adjudicatari extern el qual va  quedar
obligat (entre d’altres requeriments), a realitzar pel seu compte la inversió d’adequació
dels  espais  i  desenvolupament  del  nou  centre  d’interpretació  de  la  muntanya,  tot
compaginant la seva activitat econòmica amb aquesta acció cultural d’interès general.
Un contracte de subarrendament que fou adjudicat en el Ple de desembre de 2012.
L’edifici del Far de Sant Sebastià, com és sabut, es troba catalogat amb un nivell de
protecció  1 Integral,  dins  el  Catàleg  del  Pla  Especial  de  Protecció  i  Intervenció al
Patrimoni Històric de Palafrugell, concretament la fitxa núm. 127; a més, es veu afectat
directament per l’entorn de protecció de la Torre de Sant Sebastià, declarada BCIN, en
la categoria de monument històric i entorn. 
És per això que qualsevol projecte de rehabilitació queda obligat a ser avaluat, per tal
de dictaminar-ne la seva idoneïtat, no només per la Comissió de Patrimoni municipal,
sinó també per la Comissió Territorial del Patrimoni Cultural de Girona.
A mitjans de maig de 2013 l’empresa concessionària presenta un primer avantprojecte
d’obres de l'edifici, essent valorat com a millorable pels tècnics de la casa i modificat
vàries vegades per tal de poder passar el vist-i-plau de la Comissió de Patrimoni. 
Una proposta arquitectònica que,  mediatitzada per aquesta necessitat  d’adequar el
nou ús a la rígida normativa que afecta a l’edifici, ha tingut una redacció lenta, al llarg
de l’any 2013, i  que ha permès reflexionar amb un plus de racionalitat i  simplificar
solucions  que  es  plantejaren  inicialment  amb  menys  contenció  del  que  l’edifici
requeria.
A  finals  de  2013,  finalment,  l’arrendador  de  les  instal·lacions  del  far  presenta  el
projecte definitiu a l’Ajuntament,  el  qual  n’emet informe favorable a la Comissió de
patrimoni municipal celebrada el dia 9 de gener.
Tot seguit, el projecte és enviat a la Comissió Territorial de Girona, la qual en la sessió
ordinària  de  7  de  febrer  acorda  per  unanimitat,  aprovar-lo  definitivament,  amb  la
condició que les obres s’hauran de fer sota control arqueològic, atesa l’alta expectativa
que puguin existir restes arqueològiques.
Un cop aprovat finalment el projecte, l’arrendatari comunica a l’Ajuntament la voluntat
d’iniciar les obres passat l’estiu , atès l’inconvenient que podria suposar mantenir obres
en plena temporada turística en lloc tant sensible, i, conseqüentment, entra en crisi
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poder  complir  amb  el  termini  d’execució  establert  per  la  concessió  que,  recordo,
s’estipulava a 30 de juny d’enguany.
Atès que resultava impossible el compliment d’aquesta condició, la Junta de Govern
Local va creure procedent demanar una ampliació del termini d’un any per tal de poder
finalitzar les mateixes en temps i  forma, justificat  per les circumstàncies que s'han
exposat anteriorment. I és per això que el proppassat dia 13, la Junta de Govern Local
acordà demanar pròrroga d’un any al Consell d’Administració del Port de Barcelona,
pròrroga que ens fou concedida el proppassat 25 de juny.
L’1 de juliol, i aquí ve el motiu de portar aquest punt al Plenari, l’arrendatari presenta
un  escrit  a  l’Ajuntament  sol·licitant  diverses  modificacions  del  contracte,  les  quals
afectarien a 4 aspectes: el primer la modificació dels terminis d'execució de les obres,
el segon l'ampliació del termini de la concessió; el tercer la possibilitat de reduir el
període d'obertura del futur establiment de restauració a un total de 200 dies l’any; i el
quart la reducció del cànon tot al·legant que així s’adequaria al nou número de dies
d’obertura anual proposat.
Davant  d’aquestes  peticions,  es  demana  informe  a  l’Àrea  de  Secretaria  la  qual
dictamina estimar parcialment la modificació del contracte: concretament es proposa
informar favorablement el primer punt, la modificació del termini per a l’execució de les
obres,  i  desfavorablement  la  resta  de  demandes  per  no  estar  suficientment
justificades.
La proposta que es presenta al Ple, doncs, és l’adopció de l’acord d’estimació parcial
del contracte d’arrendament en els termes informats per secretaria.

- senyor Guerra: Només és una pregunta, en el sentit que el fet que circumstàncies
alienes tant a l'Ajuntament com a l'arrendatari, retardin en un any la possible obertura
d'aquest  establiment,  li  pot  donar  peu  a  demanar  alguna  quantitat  per  danys  i
perjudicis?

-  senyor  Sabrià:  Només  mostrar  el  nostre  suport  a  la  decisió,  entenem  que  les
circumstàncies no són estrictament imputables a l'empresa, ens sembla que de les
altres demandes, algunes es podrien arribar a valorar, d'altres, en canvi, de ben segur
que no. Em sembla que el període d'obertura és un tema clau respecte al que volem
tots plegats d'aquell espai, per tant ens sembla que no és un tema negociable, el que
sempre voldrem tots és que aquell  espai funcioni per tant sempre tindrem temps a
negociar el  tema del  canon,  per tant ens sembla que la resposta que toca ara és
aquesta que es dóna i per tant nosaltres hi donarem suport. 

- senyor Rocas: Per contestar al senyor Guerra dir-li sobre la possibilitat d'una possible
reclamació, no, en absolut. El propi plec estipula que l'arrendatari començarà a pagar
a partir del moment en que comenci l'obertura del seu establiment, per tant en aquest
moment encara no hem rebut cap aportació per aquest concepte.

Votació:
Sotmesa a votació s'aprova per unanimitat la proposta sense esmenes.

5.-  MODIFICACIÓ  DE  L'ORDENANÇA  DE  SIMPLIFICACIÓ  DE  TRÀMITS  I
REDUCCIÓ  DE  LA  CÀRREGA  ADMINISTRATIVA  BUROCRÀTICA.-  Aprovació
definitiva.-
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Relació de fets:

En  data  25  de  març  de  2014  el  Ple  de  l’Ajuntament  va  aprovar  inicialment  la
modificació de l’apartat 5 de l’article 17 de l’Ordenança Municipal Reguladora del Lliure
Accés a les Activitats de Serveis i el seu Exercici en l’Àmbit Territorial del Municipi de
Palafrugell,  Simplificació  de  Tràmits  i  Reducció  de  la  Càrrega  Administrativa
Burocràtica.

Atès aquest acord s’ha sotmès a informació pública en el BOP de Girona del dia 22
d’abril  de  2014,  al  DOGC del  dia  17  d’abril  de  2014,  Diari  Punt-Avui,  i  al  Tauler
d'Edictes, sense que durant aquest termini d’informació pública s’hagi presentat cap
al.legació.

Es proposa al Ple l’adopció de l’acord següent:

Primer.- Aprovar  definitivament  la  modificació  de  l’apartat  5  de  l’article  17  de
l’Ordenança Municipal Reguladora  del Lliure Accés a les Activitats de Serveis i el seu
Exercici  en  l’Àmbit  Territorial  del  Municipi  de  Palafrugell,  Simplificació  de Tràmits  i
Reducció  de  la  Càrrega  Administrativa  Burocràtica,  que  quedarà  redactat  en  els
següents termes:
 
5.- Com a documentació complementària per tal d’obtenir la llicència d’obres o bé tenir
per comunicada l’execució d’obres menors no subjectes a llicència caldrà presentar
una declaració responsable de la persona física o jurídica que executi materialment les
obres  o  instal·lacions  en  la  qual  posi  de  manifest  que  compleix  les  obligacions
tributàries  i  de  la  seguretat  social  derivades de la  seva activitat,  i  que autoritza  a
l’Ajuntament a comprovar la seva situació censal a efectes tributaris, incloent les dades
l’IVA, IRPF i Impost de Societats, així com les dades obrants a la Tresoreria General
de la Seguretat Social.
 
Segon.-   Publicar aquesta modificació al Butlletí Oficial de la Província de Girona, al
Tauler  d’anuncis  de  la  Corporació  i  realitzar  anunci  indicatiu  al  Diari  Oficial  de  la
Generalitat de Catalunya.

Esmenes:
No s'han presentat esmenes.

Intervencions:
Intervé  la  senyor  Zaragoza  manifestant  que  el  que  fem  és  l'aprovació  definitiva
d'aquesta  modificació  de  l'ordenança,  després  que  no  hi  hagi  hagut  al.legacions.
L'aprovació és únicament de l'apartat 5 de l'article 17 en el que ara es diu que com a
documentació  complementària  per  tal  d’obtenir  la  llicència  d’obres  o  bé  tenir  per
comunicada  l’execució  d’obres  menors  no  subjectes  a  llicència  cal  presentar  una
declaració responsable, i substitueix el que s'havia de presentar abans, que era una
documentació fiscal, el model 036, l'última declaració de l'IRPF i IVA si era persona
física,  l'última  declaració  de  l'impost  de  societats  i  IVA  realitzades  en  cas  de  ser
persones jurídiques,  i  en cas de ser persona física també s'havia  d'acreditar  estar
d'alta al règim especial de treballadors autònoms.
Ja vaig explicar en el plenari de l'aprovació inicial que donat que ara des de l'Àrea
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d'Intervenció  es  va  corroborar  que  es  podien  obtenir  aquestes  dades  fiscals
necessàries  per  realitzar  el  control  tributari  dels  contribuents  per  via  telemàtica  a
l'Agència Estatal de l'Administració Tributària i  també a la Tresoreria General de la
Seguretat Social, per simplificar la burocràcia administrativa vàrem entendre que era
més lògic poder aportar només aquesta declaració responsable.

-  senyor  Genover:  Només  per  dir  que  el  nostre  grup  hi  donarà  suport.  És  una
modificació  que afavoreix  la  simplificació  de tràmits  i  càrregues burocràtiques dels
ciutadans.

Votació:
Sotmesa a votació s'aprova per unanimitat la proposta sense esmenes.

6.- MODIFICACIÓ BASES EXECUCIÓ DEL PRESSUPOST 2014. Aprovació.-

Relació de fets:

Vist l’article 165 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprova el
Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals segons el qual les Bases
d’Execució del Pressupost han de contenir l’adaptació de les disposicions generals en
matèria pressupostària a l’organització de la pròpia entitat.

Vist el redactat establert a l’article 39 del Reial decret 500/1990, que desenvolupa la
Llei d’Hisendes Locals en matèria pressupostària.

Vist el redactat establert pels articles 49 a 55 del  Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5
de març, pel qual s'aprova el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals 

Vist el redactat de l’article  9.1 de les Bases d’Execució del Pressupost aprovat per
acord del Ple de data 15 de novembre de 2013 referent a les despeses del pressupost
que tenen la consideració d’ampliables per disposar d’ingressos afectats a l’activitat .

Atès que l’Ajuntament té previst executar les obres del Projecte de millora urbana del
carrer Baix Camp, a Palafrugell, i pel qual el  Ple de l’Ajuntament en data 26 d’agost
de  2014  va  aprovar  provisionalment  la  imposició  la  imposició  de  contribucions
especials  per  a  l’execució  d’obres  de  millora  urbana  del  carrer  Baix  Camp,  a
Palafrugell.

Atès que el  finançament previst  per  les esmentades obres,  és el  que es detalla a
continuació:

FONTS DE FINANÇAMENT IMPORT
       Aportació Ajuntament 56.499,13
       Contribucions Especials 56.499,13
IMPORT TOTAL......... 112.998,26

Atès que per tal de poder iniciar el procediment de licitació de les referides obres és
requisit indispensable  l’existència de consignació pressupostària adequada , suficient i
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disponible,  i  a  tal  efecte  resulta  indispensable  que  l’aplicació  21.155.61944
“Arranjament carrer Baix Camp” sigui declarada com a despesa ampliable a les Bases
d’Execució del Pressupost.

Atès que aquest exercici 2014 s’ha posat en funcionament les càmeres de vigilància
del carrer Caritat i Valls, a càrrec de l’aplicació de despeses 81.130.20600, pels quals
es va procedir a tramitar l’expedient de contractació pel seu subministrament , pel qual
resulta un cost de gestió variable en funció del nombre de sancions cobrades., i per
tant resulta també necessari la seva inclusió com a despesa ampliable.

Vist l’informe emes per l’interventor acctal en data 19 de setembre de 2014.

Es proposa al Ple l’adopció de l’acord següent:

Aprovar  inicialment  la  modificació  del  següent  article  de  les  Bases  d’Execució  del
Pressupost, establint el següent redactat:

Article 9.1

1.- Es  consideren  partides  ampliables  aquelles  que  corresponguin  a  despeses
finançades amb recursos expressament afectats.
En  particular,  es  declaren  ampliables  les  partides  següents  del  Pressupost  de
l’Ajuntament:

Aplicació
despeses

Subconcepte
ingressos

10,920,60900 ........................................... 399.16
12,920,83000 ........................................... 830.00
12,934,22708 ........................................... 392.00
21,151,22608 ........................................... 399.07
21,150,61904 ........................................... 350.03
21,150,61938 ........................................... 350,02
21,150,61944 ........................................... 350,06
33,321,22604 ........................................... 340.02
35,324,22611 ........................................... 340.07
46,335,22614 ........................................... 331,05
71,161,22101 ........................................... 315.00
71,161,22699 ........................................... 304.00
72,170,22701 ........................................... 399.09
72,170,22706 ........................................... 314.02
72,170,62200 ........................................... 399.20
81,130,20600 ........................................... 391.00
81,130,22710 ........................................... 391.00

En particular, es declaren ampliables les partides següents del Pressupost de l’Institut
de Promoció Econòmica: 

Aplicació
despeses

Subconcepte
ingressos

32,431,22608 ........................................... 34002
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32,430,22608 ........................................... 45000

Esmenes:
No s'han presentat esmenes.

Intervencions:

Intervé el senyor alcalde manifestant que es tracta d'una qüestió molt tècnica. El que
fem aquí en el cas del Baix Camp, com que la partida pressupostària que hi havia
consignada era la part que li pertocava a l'ajuntament, per poder licitar les obres cal
poder incorporar les contribucions especials en aquesta partida, i així poder licitar les
obres pel seu conjunt.
I pel que fa al tema de la càmera de vigilància, igual, les càmeres que vàrem fer posar
al carrer de la Caritat i al carrer dels Valls implica també una despesa, i per tant, volem
vincular  els  ingressos  amb la  despesa que  pot  tenir.  És  una qüestió  evidentment
tècnica per poder fer factible suportar les despeses d'aquestes dues partides.

- senyora Recio: L'Entesa seguirà també en aquesta línia d'abstenció om venint fent
durant tota aquesta legislatura en temes pressupostaris.

-  senyor  Sabrià:  Nosaltres,  tractant-se  d'un  tema  estrictament  tècnic  hi  votarem a
favor.

Votació:
Sotmesa a votació s'aprova la proposta sense esmenes amb els següents vots:

Vots a favor: Senyors Fernandez, Rocas, Rangel, senyores Zaragoza i Mauri (PSC),
senyors Gómez, Prats, Pujol, Gabarró i senyora Frigola (CiU), senyors Sabrià, Vilà,
Lledó, senyora Farrarons (ERC) i senyor Guerra (PxC), total quinze vots a favor.
Abstencions:Senyors  Genover,  Menor  i  senyora  Recio  (Entesa),  senyora  Galiana  i
senyor Rodrigo (PP), total cinc abstencions.
Vots en contra: Cap.

7.-  MODIFICACIÓ  PRESSUPOSTÀRIA  CONSISTENT  EN  CRÈDIT
EXTRAORDINARI A CÀRREC DE BAIXES PER ANUL·LACIÓ. Aprovació inicial

Relació de fets:

Vista la memòria de la Regidoria d’Hisenda en la que es proposa una modificació
pressupostària consistent en suplement de crèdits i crèdit extraordinari mitjançant el
romanent de tresoreria i baixes per anul·lació.

Vist l’informe d’Intervenció de data 25 de setembre de 2014.

Es proposa al Ple l’adopció de l’acord següent:

Primer.- Aprovar  inicialmente l’expedient de modificació pressupostària consistent en
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crèdit extraordinari mitjançant i baixes per anul·lació, tal com s’indica a continuació: 

 Crèdits extraordinari 

Org. Pro. Eco. Descripció Crèdits inicials Modificació
Crèdits
finals

81 130 22702 Contracte  estudis  i  informes
externs Policia 0,00

5.990,00 5.990,00

 Baixes per anul·lació

Org. Pro. Eco. Descripció
Crèdits
inicials Modificació Crèdits finals

81 130 20400 Arrendament vehicles Policia 45.175,60 -5.990,00 39.185,60

Segon.-  De conformitat amb el que disposa l’article 168 del Reial Decret Legislatiu
2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprova el Text Refós de la Llei Reguladora de les
Hisendes Locals, publicar el present acord en el Butlletí Oficial de la Província, per un
termini de quinze dies hàbils, durant els quals s’admetran reclamacions i suggeriments
davant el Ple, el qual disposarà d’un mes per resoldre-les. En cas que no es presentin
reclamacions, l’expedient s’entendrà definitivament aprovat.

Tercer  .- Donar trasllat, segons l’establert a l’article 29.2 del Reial Decret 1463/2007,
del present acord a la Direcció General de Coordinació Financera amb les Entitats
Locals del Ministeri d’Economia i Hisenda

Esmenes:
No s'han presentat esmenes.

Intervencions:

Intervé el  senyor  alcalde manifestant  que aquesta  és  una proposta que ve com a
conseqüència d'un decret de l'alcaldia que vaig fer ja fa un temps, en el  qual vaig
delegar una sèrie de funcions del dia a dis al cap de la Policia. I ell ens fa un informe
dient que necessita poder fer uns contractes externs per poder determinar incidències
organitzatives i poder ajudar a prendre mesures internes, per tant el que fa aquesta
partida és complementar-la per poder procedir a aquesta contractació, d'acord amb
l'informe que ell fa, que entén que en aquests moments cal fer algun tipus d'estudi que
li permeti a ell, ajudar a organitzar millor tota la seva plantilla.

- senyor Galiana: Entenem que aquesta modificació pressupostària és una decisió de
govern i per tant nosaltres ens abstindrem.

-  senyor  Sabrià:  Des  del  grup  d'Esquerra  ens  abstindrem,  i  simplement  volíem
comentar que crec que ens hem ofert repetidament per col.laborar en tot allò que faci
referència al cos de la Policia. Entenem que és un espai complexe i per tant,  ens
hauria agradat, si hagués sigut possible, que això no anés per urgència i si anava per
urgència,  disposar  l'informe,  i  potser  no és aquí  l'espai  per  parlar-ne i  per  tant  no
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demanem més informació perquè segurament no toca donar-nos-la ara, però sí que
ens agradaria que si existeix un informe, haver-lo pogut veure, que fes el tràmit normal
i si és d'urgència, com a mínim haver-lo rebut i saber una mica què estem votant i
perquè ho estem votant. Ens abstindrem, farem confiança a l'equip de govern, el vot
que  fem  habitualment  en  les  modificacions  pressupostàries,  però  agrairíem  que
prenguessin nota a futures actuacions, especialment en aquest àmbit.

- senyor alcalde: Cal dir que tots els informes que es presentin seran registrats i per
tant, li diré al Cap de la Policia, que en relació a aquesta proposta de millora que ell fa,
també els hi  faci  arribar  a vostès,  però en qualsevol  cas el  govern tampoc té cap
informe, en aquest moment, sobre la taula. Sí que és veritat que ell va demanar que
volia fer una sèrie d'actuacions de contractació externa, sobretot d'organització interna
i que volia fer aquests contractes. Penso que el mes d'octubre podrem tenir alguna
informació i se'ls hi farà arribar. 

Votació:
Sotmesa a votació s'aprova la proposta sense esmenes amb els següents vots:

Vots a favor: Senyors Fernandez, Rocas, Rangel, senyores Zaragoza i Mauri (PSC),
senyors Gómez, Prats, Pujol, Gabarró i senyora Frigola (CiU), i senyor Guerra (PxC),
total onze vots a favor.
Abstencions: Senyors Sabrià, Vilà, Lledó, senyora Farrarons (ERC), senyors Genover,
Menor  i  senyora  Recio (Entesa),  senyora Galiana i  senyor  Rodrigo (PP),  total  nou
abstencions.
Vots en contra: Cap.

A.1) Assumptes comissió informativa d'Urbanisme 

8.- PROJECTE D’AMPLIACIÓ DE LES DEPENDÈNCIES DE L’IPEP SITUADES A
L’EDIFICI  DE  CAN  ROSÉS,  A  PALAFRUGELL,  INCLÒS  EN  EL  PROGRAMA
ESPECÍFIC DE COOPERACIÓ MUNICIPAL DE LA DIPUTACIÓ DE GIRONA, ANY
2013. Acceptació de les ajudes. Aprovació.-

Relació de fets:

Vist l’acord del Ple la Diputació de Girona de 22 de juliol de 2014, amb número de
registre  d’entrada  E/000423-2014  de  data  24  de  juliol  de  2014,  en  el  qual  es  va
aprovar  i  elevar  a  la  Comissió  de  Cooperació  Local  de  Catalunya  la  proposta  de
planificació del programa específic de cooperació municipal de la Diputació de Girona
del període 2013-2017, on es recull que l’actuació “Ampliació de les dependències de
l’IPEP situades a l’edifici de Can Rosés, a Palafrugell” té una subvenció de 14.278,00
euros per l’any 2013.
Atès  l’informe emès  per  la  Comissió  informativa  d’urbanisme,  pla  de  barris,  obres
públiques, serveis municipals i medi ambient a la sessió celebrada el 23 de setembre
de 2014.
Atès que es compleix el que fixa el Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d'abril, pel qual
s'aprova  el  Text  refós  de  la  Llei  Municipal  i  de  Règim  Local  de  Catalunya,  i  les
disposicions concordants.
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Es proposa al Ple l’adopció de l’acord següent:

Primer.- Acceptar les ajudes incloses en el programa específic cooperació municipal
Diputació  Girona  (DG),  any  2013,  per  finançar  l’actuació  “Ampliació  de  les
dependències de l’IPEP situades a l’edifici  de Can Rosés,  a Palafrugell”,  amb una
subvenció de 14.278 euros.

Segon.- Acceptar la normativa aprovada per desenvolupar el Pla.

Tercer.- Considerar garantida la capacitat de gestió administrativa i tècnica d’aquest
Ajuntament perquè les obres s’executin amb normalitat i designar la persona següent
per a la direcció d’aquesta obra:
Director facultatiu: Joaquim Garcia Balda

Quart.- Aquesta  Corporació  es  compromet  a  solucionar,  al  seu  càrrec  exclusiu,
qualsevol incidència que sobrevingui abans de l’inici  de les obres o durant la seva
execució.

Cinquè.- Que  el  projecte  tècnic  s’ha  sotmès  a  la  tramitació  reglamentària  i  s’ha
aprovat definitivament per la Junta de Govern Local de l’ajuntament en la sessió del
dia 16 d’abril de 2013.

Sisè.- Que aquesta corporació disposa en ferm dels terrenys, i dels serveis, així com
també de les autoritzacions i  concessions administratives necessàries per a l’inici  i
execució de l’actuació, així com la seva posada en servei.

Setè.- Que de conformitat amb l’informe d’intervenció, a la partida pressupostària 32
430  62200  de  l’any  2014  hi  ha  consignació  suficient  per  atendre  el  finançament
d’aquesta actuació. 

Vuitè.- Notificar  aquest  acord  a  la  Diputació  de  Girona  per  a  la  seva  inclusió  a
l’expedient de subvenció en tràmit.

Esmenes:
No s'han presentat esmenes.

Intervencions:
Intervé el senyor Gómez manifestant que com pròpiament diu el títol és l'acceptació de
les ajudes, en aquest cas d'una subvenció de 14.278 euros i que juntament amb la
partida que ja tenim pressupostada ens permetrà arribar al pressupost global d'uns
32.000 euros que ens ha de permetre ampliar l'IPEP i, en aquest cas, poder dotar-lo
d'un espai d'entrada amb una recepció que pensem que és molt necessari, amb una
mica de sala d'espera, cosa que fins ara era una de les coses que ens faltaven, i
també d'una sala de reunions, perquè encara que sembli estrany, l'IPEP fins ara no
estava dotat de sala de reunions i per tant a partir d'ara la podrem tenir.  

Votació:
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Sotmesa a votació s'aprova per unanimitat la proposta sense esmenes.

9.- ACORD DE CONFORMITAT EN RELACIÓ A L’EXPEDIENT DE MODIFICACIÓ
PUNTUAL  DEL  POUM  DE  BEGUR  EN  L’ÀMBIT  DE  L’ANELL  DE
CIRCUMVAL•LACIÓ DEL NUCLI DE PALAFRUGELL.- Aprovació.-

Relació de fets:

Vist l’escrit presentat per l’Ajuntament de Begur, en data d’entrada 8 de setembre de
2014 i número de registre 11957, notificant l’acord d’aprovació inicial de la Modificació
puntual  del  POUM  de  Begur  en  l’àmbit  de  l’anell  de  circumval·lació  del  nucli  de
Palafrugell, pres en la sessió del Ple de l’Ajuntament de Begur de 2 de setembre de
2014.
 
Atès que, acompanyant l’acord esmentat d‘aprovació inicial, l’Ajuntament de Begur ha
fet tramesa d’un exemplar d’aquesta Modificació puntual del POUM, en suport digital,
amb la finalitat que l’Ajuntament de Palafrugell  pugui valorar les propostes que s’hi
contenen, i formular les al·legacions o suggeriments que hom consideri oportunes.
 
Atès l’informe emès per l’Arquitecte Municipal, el senyor Jordi Font Bel, en data 22 de
setembre de 2014, on manifesta el que es transcriu a continuació:
 
“- El passat 30 de juliol de 2013, el Ple de l’Ajuntament de Palafrugell va aprovar un
conveni de col·laboració amb l’Ajuntament de Begur, que tenia per objecte establir els
compromisos per possibilitar l’execució del tram de vial que tanca l’anella del vial de
circumval·lació de Palafrugell, en els terrenys del terme municipal de Begur. Aquest
conveni va ser igualment aprovat per l’Ajuntament de Begur.
 
- Prèviament a l’aprovació inicial de la Modificació, l’Ajuntament de Begur va aprovar
l’Avanç de Pla, sol·licitant els corresponents informes a l’òrgan ambiental i als serveis
d’urbanisme per seguir el procediment d’avaluació ambiental regulat. En els informes
de la Comissió Territorial d’Urbanisme s’exposaven les preferències sobre una de les
alternatives considerades.
 
- La Modificació consisteix en adaptar la reserva viària prevista en el POUM referent a
la compleció  de la circumval·lació nord,  a les propostes del  POUM de Palafrugell,
precisant  el  traçat  en  funció  de  les  determinacions  de  la  Comissió  Territorial
d’Urbanisme i qualificant els terrenys afectats com de xarxa viària bàsica.
 
- En el document es fa constar encertadament que amb aquesta modificació, i tenint
en  compte  que  el  Pla  Territorial  Parcial  ja  consta  aquest  sistema  general  de
comunicacions,  no  caldrà  tramitar  un  planejament  especial  i  es  podrà  redactar
directament el projecte constructiu del vial que, si bé en la modificació es contemplen
unes amplades qualificades de sistemes al futur vial, no caldrà que tingui la totalitat de
l’amplada  qualificada  sinó  que  podrà  tenir  la  que  es  contempli  en  el  projecte
constructiu.
 
- En el document es contempla una previsió de l’espai on es situarà el futur vial que, si
bé  no  s’ajusta  exactament  al  definit  en  el  POUM  de  Palafrugell,  les  lleugeres
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correccions són admissibles i, per tant, aquestes es poden recollir en el document del
POUM de Palafrugell, que s’aprovi provisionalment.”
 
Atès que, a títol de conclusió, l’Arquitecte Municipal considera que, en funció que el
document  de  Modificació  puntual  del  POUM,  tramitat  per  l’Ajuntament  de  Begur,
s’ajusta a les determinacions del conveni vigent entre els dos ajuntaments, i aprovat
pels respectius plens municipals, es pot informar favorablement i, per tant, donar la
conformitat al mateix, als efectes que segueixi la seva tramitació.
 
Atès l’informe emès per  la  Comissió  informativa  d’urbanisme,  pla  de barris,  obres
públiques, serveis municipals i medi ambient, a la sessió celebrada el 23 de setembre
de 2014.

Es proposa al Ple l’adopció de l’acord següent:

Primer.- Donar conformitat a l’Expedient de Modificació puntual del POUM de Begur
en l’àmbit de l’anell de circumval·lació del nucli de Palafrugell, que ha estat objecte
d’aprovació inicial pel Ple de l’Ajuntament de Begur a la sessió del 2 de setembre de
2014,  als  efectes que segueixi  la  seva tramitació,  d’acord amb l’informe emès per
l’Arquitecte Municipal  en data 22 de setembre de 2014,  transcrit  en aquest  mateix
acord.
 
Segon.- Notificar aquest acord a l’Ajuntament de Begur. 

Esmenes:
No s'han presentat esmenes.

Intervencions:

Intervé  el  senyor  Rangel  manifestant  que  aquest  és  el  primer  punt  formal  d'un
procediment que ja dura un temps, vull recordar que l'any 2013, el Ple de juliol de
2013, tant l'ajuntament de Palafrugell com l'ajuntament de Begur varen aprovar tot dos
simultàniament una mena de conveni de col.laboració on establíem les bases de com i
de  quina  manera  s'havia  de  regular  i  establir  les  eines  per  dissenyar  un  vial  de
circumval.lació en l'àmbit del terme municipal de Begur i que afectava bàsicament a la
circulació del trànsit de Palafrugell, a la zona nord, i la connexió del vial de Pompeu
Fabra amb la zona Industrial.  A partir  d'aquí i  després dels treballs de definició de
projecte i el seu traçat, s'ha arribat al primer dels passos més formals, que és, per part
de l'Ajuntament de Begur, la modificació puntual del seu planejament, i que en aquests
moments ens demana informe, com a veí donem el nostre acord i conformitat, que és
el que avui portem a plenari.

- senyor Sabrià: Només dir que per nosaltres aquesta és una infraestructura cabdal pel
municipi i llargament treballada, com deia el regidor. En tot cas òbviament donarem
suport al punt que ens presenten avui, i en tot cas, només demanar que ara que ens
tocarà treballar també la nostra part,  intentar fer-ho amb diàleg, amb transparència
amb els veïns. No serà fàcil però ha de tirar endavant, per tant, només fer aquesta
petició a l'equip de govern.
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Votació:

Sotmesa a votació s'aprova per unanimitat la proposta sense esmenes.

10.- SENTÈNCIES. Coneixement.- 

Relació de fets:

Vista la sentència dictada per la Secció Cinquena del Tribunal Suprem en el recurs de
cassació  número  747/2012,  interposat  per  Generalitat  de  Catalunya  contra  la
sentència dictada per la Secció Tercera de la Sala Contenciosa del Tribunal Superior
de  Justícia  de  Catalunya,  en  el  recurs  ordinari  111/2008,  quina  part  dispositiva
declarava la  nul·litat  de ple dret  dels  acords adoptats en data 2 d’octubre i  21 de
desembre de 2006 per la Comissió Territorial d’Urbanisme de Girona, sentència que
desestima el recurs de cassació interposat per la Generalitat de Catalunya, i confirma
la sentència dictada en el seu dia pel Tribunal Superior de Justícia de Catalunya, per
mitjà  de  la  qual  es  declarava  la  nul·litat  del  POUM  aprovat  per  la  Comissió
d’Urbanisme de Girona l’any 2006.
 
Atesa la sentència dictada pel Jutjat Contenciós Administratiu número 2 de Girona en
el recurs ordinari número 289/2012, interposat per la Comunitat de Propietaris Pireu –
Dulce Chacón i Gutiérrez, contra l’acord de la Junta de Govern Local, pres en sessió
celebrada el dia 28 de juny de 2012, que va aprovar el conveni de col·laboració entre
l’Ajuntament de Palafrugell i el senyor Jaume Mascarell Sararols, per a la cessió d’ús
d’un terreny, propietat del senyor Mascarell, amb destinació a aparcament públic de
vehicles a Llafranc durant la temporada estival,  per la qual  es desestima el  recurs
interposat per la Comunitat recurrent.
 
Atès l’informe  pres  per  la  Comissió  informativa  d’urbanisme,  pla  de  barris,  obres
públiques, serveis municipals i medi ambient, a la sessió celebrada el 22 de setembre
de 2014.

Es proposa al Ple l’adopció de l’acord següent:

Donar-se per assabentat de les esmentada sentències.

Esmenes:
No s'han presentat esmenes.

Intervencions:
No s'han fet intervencions.

Votació:
Sotmesa a votació s'aprova per unanimitat la proposta sense esmenes.

A.1) Assumptes comissió informativa de serveis a les persones
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11.-  ATORGAMENT  DEL  TÍTOL  DE  FILL  PREDILECTE  DE  PALAFRUGELL  A
JOAN MIQUEL AVELLÍ, A TÍTOL PÒSTUM.-Aprovació.-

Relació de fets:

Atès que el Reglament d’honors, distincions i protocol de l’Ajuntament de Palafrugell
preveu la concessió del títol de Fill Predilecte només a qui, havent nascut a la vila de
Palafrugell,  hagi destacat de manera extraordinària per les seves qualitats o mèrits
personals o bé per serveis prestats en benefici o honor del municipi. 

Atès que Joan Miquel i Avellí va ser un dels fundadors de l’empresa Miquel & Vincke
(1900) i més tard Miquel, Vincke & Meyer (1901), que estaven inicialment vinculats a la
casa alemanya Hijos de HA Bender, amb sucursal a Sant Feliu de Guíxols, esdevenint
un dels motors econòmics i  patrimonials més importants de Palafrugell.  I  al  mateix
temps, va ser també fundador de la fàbrica coneguda com Can Mario, la més gran
empresa surera catalana de la història.

Atès que fou alcalde de Palafrugell els anys 1930 i 1931. 

Atès que  va participar activament en altre àmbits com la cultura o l’esport,  essent
mecenes de personalitats destacades de la cultura com el compositor Juli Garreta o
del mateix Josep Pla. En el terreny de l’esport va ser el gran benefactor del Futbol
Club Palafrugell, durant les primeres dècades del segle passat. 

Atès que  durant la seva etapa com a alcalde de Palafrugell, va iniciar la creació de
l’Escola d’Arts i Oficis i la Biblioteca Popular, dues institucions cabdals en la vida social
i cultural del municipi. 

Es proposa al Ple l’adopció de l’acord següent:

Atorgar el títol de Fill Predilecte de Palafrugell a Joan Miquel Avellí, a títol pòstum, com
a reconeixement per ser un referent de la indústria surera, econòmica, patrimonial i
cultural de la vila.
 
Donar trasllat  d’aquest  acord a la Sra. Maria Miquel  Solà,  familiar  directa de Joan
Miquel Avellí, i a l’Associació Cultural Pou d’en Bonet.

Esmenes:
No s'han presentat esmenes.

Intervencions:
Intervé el senyor Rocas manifestant que es proposa al Ple distingir al Sr. Joan Miquel i
Avellí amb l’atorgament del títol de Fill Predilecte de Palafrugell, amb caràcter pòstum,
una distinció definida i regulada en el Capítol II, del Reglament d’Honors, Distincions i
Protocol del nostre Ajuntament.
Segons aquest Reglament, la concessió d’aquest títol, Fill  Predilecte de Palafrugell,
que constitueix la distinció de major rang, només podrà recaure en qui, havent nascut
a la vila de Palafrugell, hagi destacat de manera extraordinària per les seves qualitats
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o mèrits personals o bé per serveis prestats en benefici  o honor del municipi,  que
hagin obtingut consideració indiscutible en el concepte públic. També s’assenyala que
“aquest títol podrà ser concedit a títol pòstum”, i que, en tant que suposa la major
distinció, la seva concessió es farà utilitzant sempre “criteris molt restrictius”.
I no hi ha dubte que en Joan Miquel i Avellí ha estat un dels nostres fills més insignes,
mereixedor  sens  dubte  d’aquest  reconeixement,  tal  com  s’explicita  en  la  part
dispositiva  de  l’acord:  “per  ser  un  referent  de  la  indústria  surera,  econòmica,
patrimonial i cultural de la vila”. Un conciutadà eminent, una personalitat que amb el
seu treball i esforç va ser capaç de transcendir el localisme per meritar i constituir un
exemple paradigmàtic d’èxit. Joan Miquel representa, davant del taper i del comerciant
tradicional, la figura de l’empresari modern, disposat a intensificar la mecanització i a
bastir  xarxes pròpies de distribució arreu del món, més enllà del  mercat europeu i
sense la intermediació de comissionistes. Representa el pas de l’obrador a la fàbrica,
de la  indústria  tapera  a la  indústria  del  suro.   I  és  per això  que considerem just  i
indiscutible proposar la seva proclamació com a Fill Predilecte de Palafrugell.
Una proposta que sorgeix, tanmateix, d’una important iniciativa popular, promoguda
per l’Associació Cultural El Pou d’en Bonet, l’editora de la Revista de Palafrugell, i que
l’Ajuntament  ha  estimat  i  reconegut.  Una  iniciativa  que  es  va  materialitzar  en  la
redacció d’un Manifest  on es fonamentava la petició i  es  destacava els  mèrits  del
personatge, el  qual  ha rebut un munt d’adhesions tant a títol  individual  com a títol
corporatiu i que representen el conjunt del teixit social del municipi amb tota la seva
amplitud i diversitat. Un plec d’adhesions que avui mateix ha estat lliurat a l’Ajuntament
i que mostra de manera fefaent no només el suport popular a la iniciativa, sinó també, i
de manera molt particular, el suport explícit de tot el sector surer local i de totes les
seves institucions amb seu al nostre municipi, així com també moltes de les entitats
més representatives de la vila.
Des d’aquí, doncs, el nostre agraïment i reconeixement a l’Associació i a la Revista per
la idea, i en especial a en Josep Salvatella, veritable ànima de la iniciativa la qual,
tanmateix,  i  permeteu-me que ho destaqui  especialment,  també ha tingut el  suport
unànime de tots els grups del consistori.
Deia Josep Pla: Hem de lluitar, en un mot, contra l’onada de provincianisme que ens
ha envaït i ens envaeix, que és una onada d’ignorància, d’incuriositat i d’indiferència.
No és perquè sí que començo aquesta glosa del personatge amb una frase de Pla. En
primer lloc, perquè em plau relacionar Joan Miquel i Avellí amb Josep Pla. Ells han
estat, i són- mites, paradigmes d’una part important de la història recent de la nostra
població, homes proveïts d’imaginació i d’empenta, creadors d’un to major, cadascun
en el seu àmbit: home de negocis l’un, escriptor l’altre, tots dos varen combatre, l’un
amb la  seva  manera  d’entendre  l’empresa  i  els  negocis,  l’altre  amb la  ploma i  la
literatura,  les  xacres  que  l’escriptor  enumerava  més  amunt:  el  provincianisme,  la
ignorància, la incuriositat i la indiferència. 
I malgrat això, malgrat l’enorme llegat de la seva obra i els seus mèrits innegables,
Joan Miquel Avellí, d’una manera inexplicable, no va rebre en el seu moment el record
i  l’enaltiment  públic  que es mereixia,  no va rebre la  plasmació de la  consideració
popular que pels seus mereixements s’havia guanyat sobradament.
Avui,  quan  es  compleixen  vuitanta  anys  justos  del  seu  decés,  i  ja  és  casualitat,
l’Ajuntament repararà aquest oblit amb la concessió, a títol pòstum, de la distinció que
l’acreditarà  com  a  Fill  Predilecte  de  la  nostra  vila”.  De  mèrits,  no  li  falten.  De
mereixements li sobren:
Joan Miquel i Avellí, més conegut com Joanet Mario, nét i nebot de taper, ha estat, tal
com el va definir el mateix Pla: el “gran capità d’indústria del país, el creador, propulsor
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i líder de la moderna indústria del suro a Espanya”,  En efecte, Joan Miquel va ser, junt
amb Heinrich Vincke, el fundador i ànima de l’empresa surera coneguda popularment
per Can Mario, l’empresa que va transformar d’arrel el món del suro, sense cap mena
de dubte la principal indústria catalana, i per extensió de l’estat espanyol, de la història
del suro.
Permeteu-me que, davant de la magnitud d’aquesta iniciativa empresarial us en faci un
breu recordatori. Can Mario representa el model per excel·lència de la industrialització
del suro a Europa. Tots els estudis que s’han dedicat a l’empresa ho destaquen: Fou la
primera empresa del continent a vertebrar una gran indústria, en el ple sentit de la
paraula, és a dir, una indústria amb autèntiques economies d’escala, tot superant les
limitacions pròpies del  sector  taper a través de la diversificació cap a especialitats
sureres d’alta producció, especialment els aglomerats per a aïllament tèrmic i acústic,
empesos per la forta demanda mundial generada primer per la indústria refrigeradora i
després, força més tard, pel sector de la construcció.
Una trajectòria i unes fites assolides per Can Mario, o  Manufacturas de Corcho SA,
abans Miquel, Vincke & Meyer, i de primer moment Miquel i Vincke, que no s’expliquen
sense una gerència resolutiva. En el nostre cas el motor directiu de la nau va anar a
càrrec sobretot de Joan Miquel i de Heinrich Vincke, a més de Paul Meyer durant el
primer  període,  fins  a  1910,  l’aptitud  de  gestió  dels  quals  aflora,  de  manera
indestriable, tant de la disposició de la seva personalitat emprenedora com també del
seu coneixement de l’ofici fruit  de la tradició manufacturera surera del país. Tots tres
personatges,  Miquel,  Vincke  i  Meyer,  procedien  de  la  rellevant  tapera  alemanya
Bender, establerta a Sant Feliu des de 1851, on exercien bàsicament de comerciants;
Joan  Miquel,  però,  en  fou  l’ànima  indiscutible  i  propietari  de  l’empresa.  Quan  fou
constituïda a l’any 1900, hi va aportar el 75% del capital. 
El paper de Can Mario en la industrialització del suro a Catalunya fou determinant,
esdevenint ben aviat el paradigma de la mecanització en el conjunt de la regió surera
catalana. Un exemple: Tres anys després de la seva constitució, l'any 1903, disposava
de 73 màquines impulsades amb gasògen i 34 màquines d’acció manual. De tapers
artesans, a mà i ganiveta, se’n comptaven vora el centenar. En aquest any de 1903
l’ocupació total  assolia els  300 obrers,  dos anys després eren 500,  i  a l’entorn de
1907/1908 arribaven al miler, amb una dotació mecànica difícilment igualada per les
altres fàbriques modernes del districte. El 1905 s’iniciava la electrificació de la fàbrica, i
ja el 1907 la fàbrica de Palafrugell era reconeguda com la principal surera i la més
mecanitzada de l’Estat.  Era ja,  probablement,  el  primer productor mundial  de taps,
juntament amb l’Armstrong Cork Co., de Pittsburg (EEUU).
Des del principi, un cop superats els estadis de naixement i arrancada, Can Mario fou
també una aposta de futur, que passava sobretot per la diversificació de productes de
suro:  primer  per  incorporar  a  la  producció tradicional  de taps la de discos-corona;
després  el  paper  de  suro  per  a  broquets  de  cigarretes,  la  llana  de  suro  per  a
matalasseria,  els  folres  de  suro  per  a  barrets...  I  finalment,  a  partir  de  1910,  el
subsector  de  l’aglomerat  aïllant  de  suro,  el  qual  començava  llavors  a  viure  una
important expansió, sobretot a EEUU. 
I l’aposta de Joan Miquel fou absolutament premonitòria i de gran visió de futur: El
1913 Can Mario iniciava a Palafrugell  el muntatge dels primers forns d’aglomeració
d’Europa (la Bòbila Vella). Aquesta fou la pedra angular que portà l’empresa, en els
anys 20, a liderar l’exportació industrial espanyola. No cal insistir massa en el paper de
la  direcció  de  Joan  Miquel:  confiança  en  el  futur,  capacitat  d’arriscar,  voluntat
d’aprofitar les oportunitats, i una ment oberta a les novetats que venien de lluny, per
lleus que fossin, tot just esbossades a l’altra banda de l’Atlàntic. 
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El projecte era prou ferm com per no esperar a ampliar la producció fins a la fi de la
contesa bèl·lica. Al bell mig de la guerra es reforça considerablement el capital, i els
primers Consells d’Administració després de la constitució de Manufacturas, el 1916,
parlen ja de la necessitat d’intensificar la producció . El 1917 l’exportació de plaques
aïllants pel port de Palamós és ja ben rellevant. Després de la guerra, la dinàmica de
l’empresa, capitanejada per la producció aglomerista, va esdevenir explosiva, en un
sector que ja havia deixat de ser exclusivament indústria tapera per a convertir-se en
indústria  surera:  s’augmentarà  la  capacitat  de  la  producció  a  l’engròs,  el  1922 es
construeix la bòbila Nova, i es redimensionarà la xarxa comercial i distributiva sobretot
amb  Estats  Units,  naixement  de  la  filial  de  distribució  Cork  Import  Corp.,  que  va
permetre prescindir de la intermediació de Londres per als mercats ultramarins així
com, de retruc, assolir de forma simultània la gran majoria de mercats internacionals.
El 1927 Can Mario, havia assolit la seva màxima expansió, convertida en l’empresa
líder  del  sector  europeu  i  la  tercera  a  nivell  mundial:  disposava  d’un  total  d’11
fàbriques,  a  banda  de  diversos  dipòsits  de  matèria  primera,  d’entre  les  quals  en
destacaven  quatre:  la  fàbrica  central  de  Palafrugell,  la  bòbila  nova  d’aglomerat
expandit, també a la vila,  La Corchera Internacional de Palamós, i la granuladora de
Càceres. El  total de la superfície edificada era d’un mínim de 77.000 m2. Quant a
l’ocupació, els treballadors eren més de 2.200. Respecte a les delegacions directes a
l’estranger,  a  més  de  Cork  Import  Corp.,  s’ha  de  destacar  el  magatzem  de  San
Francisco, la distribuïdora Cork Products Ltd. de Londres, així com d’altres dos dipòsits
de la capital anglesa i els de Glasgow i Liverpool.
És fàcil de dir, a posteriori, que les fites assolides segurament varen quedar deslluïdes
per la fusió final amb l’Armstrong Cork Company l’any 1930. Tanmateix, però, el camí
s’havia transitat, i la magna obra estava feta i consolidada: Miquel i Vincke va ocupar
més d’un miler de persones, Manufacturas de Corcho, més de dos milers; Armstrong
es  va  mantenir  amb  més  de  1000 treballadors  fins  als  anys  seixanta.  La  riquesa
generada des de l’any 1900, juntament a la del conjunt del sector surer, va crear a la
regió i en particular a la nostra vila uns pilars de progrés que sens dubte han ajudat a
edificar el nostre present.
Avui, en què la mundialització exigeix una creixent concentració de capitals en molts
àmbits de l’economia, la transició de Miquel i Vincke de la reduïda capitalització a l’alta
intensitat financera, de l’estret mercat taper a l’expansiu mercat aglomerista, dins d’un
sector  de  gran  apertura  i  competitivitat  internacional  des  de  fa  uns  300  anys,
constitueix veritablement un exemple paradigmàtic de reflexió i d’encoratjament en el
futur.
Joan Miquel, com no podia ser d’altri, va gaudir en vida d’una gran força popular i
social,  fonamentada en el  prestigi  que suposaven els seus èxits empresarials. Una
consideració, però, que es va veure augmentada també per la bona predisposició que
de  sempre  va  mostrar  a  participar  desinteressadament  en  moltes  activitats  locals,
mostrant un esperit de servei públic encomiable. Un esperit de servei que també està
en la base dels altres mèrits en què es fonamenta la concessió:
D’una banda, la preocupació que va mostrar, paral·lelament a l’expansió de l’empresa,
per la millora de les condicions de vida i de treball dels seus obrers, amb iniciatives
com la  Mutual  Corchera  o  la  Casa  Bressol.  També va  practicar  la  filantropia  i  el
mecenatge,  subvencionant,  per  exemple,  la  cobla-orquestra  La  Principal  de
Palafrugell, l’Ateneu Palafrugellenc i, de manera destacada, el Futbol Club Palafrugell,
o ajudant també econòmicament a personalitats destacades de la cultura com fou el
cas del compositor Juli Garreta o el mateix Josep Pla.
També cal destacar el seu pas per la política local, essent l’alcalde del municipi durant
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els anys 1930 i 1931. Fou en aquest moment quan, sent alcalde, es va donar l’impuls
definitiu per la creació de l’Escola d’Arts i Oficis, per a la qual, a més, va fer donació al
Municipi  del  solar  on  es  construiria,  i  la  Biblioteca  Popular,  dues  institucions  que
tindrien en el futur un paper fonamental en el desenvolupament social i cultural del
Municipi.
Mèrits tots ells que dignifiquen a la persona i a la seva obra. No tenim cap dubte que
en Joan Miquel Avellí fou un convilatà insigne, un home de negocis estricte i enèrgic,
però alhora sensible i preocupat pels seus contemporanis. Amb virtuts i defectes, com
tothom,  però  amb una ferma il·lusió,  i  reconeguda humanitat:  un  localista  obert  al
cosmopolitisme i alhora cosmopolita ultralocal, i un veritable senyor de Palafrugell.
Les  institucions  públiques,  i  l’Ajuntament  al  capdavant,  doncs,  tenim  un  deute
important amb aquestes persones que, com ara en Joan Miquel, durant molts anys,
sovint els més difícils, van ajudar a fer més gran la nostra població. Ell fou el gran
artífex que va liderar la industrialització del sector surer a Catalunya, ell fou el principal
autor, juntament amb Heinrich Vincke i Paul Meyer, de la instal·lació al nostre municipi
de la més important iniciativa industrial i empresarial de la recent època industrial. 
Un  compromís  i  un  reconeixement  de  Palafrugell  amb  aquest  personatge  que,
tanmateix, no s’ha de reduir només a aquest acte de justícia i de dignificació, sinó
també a reclamar i  tenir sempre ben present el  seu mestratge, a destacar la seva
valentia i la seva aposta de futur, i el seu exemple paradigmàtic d’encoratjament i de
superació.
Acabo, i ja que avui es tracta de destacar a Palafrugellencs excepcionals, permeteu-
me que finalitzi amb un sentit record pels altres convilatans, naturals o d’adopció, que
han rebut  anteriorment  la  mateixa  distinció,  els  Fills  Predilectes Srs.  Josep Torres
Jonama i Josep Pla Casadevall,  i  el  Fill  Adoptiu Sr. Modest Cuixart  Tàpies; Torres
Jonama l’any 1918, en agraïment al seu altruisme i generositat, especialment a favor
de la instrucció pública, Josep Pla, el  1976, pels seus contrastats mèrits literaris;  i
 Modest Cuixart, el 2006 pels seus mèrits artístics i altruisme. Des d’aquí, doncs, i en
un dia com el d’avui, un merescut reconeixement a tots tres insignes vilatans. Segur
que tots tres acolliran dins l’olimp de ciutadans il·lustres a aquest distingit conciutadà
que fou en Joanet Mario.
 
- senyora Galiana: Des del nostre grup, com no pot ser de cap altra manera, també
donarem suport a aquesta distinció, que es nomeni fill predilecte al senyor Joan Miquel
Avellí, i més que res, agrair a la Revista de Palafrugell, i al seu principal impulsor, el
senyor Salvatella, que hagin promogut aquesta petició i que aquest gran empresari de
Palafrugell no hagi quedat a l'oblit i que tingui el reconeixement que es mereix a la
nostra Vila.

- senyor Genover: Nosaltres subscrivim totes les paraules que ha dit el senyor Rocas,
per un costat, agraïm als que han fet possible aquesta distinció, i només afegir que
creiem que el que va aconseguir com a industrial, va donar feina a moltes persones,
va desenvolupar nous productes, va cercar aliances i canals de comercialització arreu
del món i va liderar el sector durant molts anys, i també la seva inquietud i preocupació
per millorar les condicions de vida i treball dels seus empleats, el seu mecenatge, la
resposta a les demandes d'ajut d'entitats socioculturals i esportives del municipi. Per
tant, l'Entesa dóna ple suport a aquesta distinció. 

- senyor Sabrià: Rebíem aquesta tarda mateix un correu del senyor Salvatella, que ens
feia notar la coincidència que avui, justament, feia 80 anys de la seva mort. A vegades
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aquestes  coincidències,  no  se  sap  ben  bé  perquè  passen,  però  en  tot  cas,  feliç
coincidència en aquest cas.
Torres Jonama, Modest Cuixart, Josep Pla, per tant, figures a les quals només s'hi
podia afegir algú de trajectòria absolutament excepcional i  creiem que Joan Miquel
Avellí ho és, i per tant, contents que avui siguem en aquest Ple, contents d'aquest
reconeixement, no dir´cap novetat, ho recull el manifest, crec que a banda de la faceta
d'empresari que hem destacat extensament i del qual , jo per sobre de tot, parlaria de
les 1000 persones que va arribar a ocupar en aquest municipi, i  no només que va
ocupar sinó també com els llibres diuen que les va tractar, en el que podia ser, fins i
tot, una votat en l'època. Mecenes cultural, mecenes esportiu, impulsor de la cultura en
una  etapa  també  d'alcalde  de  Palafrugell.  Per  tant,  tots  ells  fets  excepcionals,
nosaltres des d'aquí reclamem que quan es faci un pas tant important com aquest
sigui perquè hi ha fets excepcionals i que ho hem madurat bé. En aquest cas estem
segurs que ho hem fet,  probablement  avui,  fins  i  tot,  reparem un deute,  posem a
l'alçada que pertoca una figura del món surer i creiem que això també fa honor a la
trajectòria i al teixit d'aquest poble. I per tant, acabem simplement donant gràcies als
proposants, a la revista i al senyor Salvatella al capdavant, també a la família, de la
qual també n'hi ha representació en aquesta sala, i felicitant-los una vegada més.

Votació:
Sotmesa a votació s'aprova per unanimitat la proposta sense esmenes.

12.- INFORMES.-

No n'hi han hagut.

13.- PRECS I PREGUNTES.-

Intervé el senyor guerra manifestant que vol començar felicitant al senyor Sabrià i a
vostè mateix,  senyor alcalde, per la manera tant políticament correcta,  transparent,
ètica i  educada com han portat el  tema de la ubicació de la mesquita. Sabien que
sortiria el tema. Vaig tenir un professor, economista, que quan arribàvem a un punt
mort deia que la situació és discutible?, sí, és modificable?, no. 
Següent punt, com que el tema de la presència de la mesquita no és modificable i la
seva  ubicació  sembla  ser  que  ja  tampoc,  jo  li  faria  un  prec  i  és  que expliqui  als
ciutadans com és possible que una comunitat que és la que més ajudes socials rep,
pugui assolir una despesa com és la construcció d'un edifici nou.
Senyor Sabrià, la política, a la guerra i a totes aquestes coses, gairebé tot és permès,
però jo crec que al municipi s'ha de ser, a part de polític i d'intentar resoldre conflictes,
s'ha de ser persona, llavors, fer aportacions sobre ubicacions que és un tòpic, jo n'hi
puc donar cinquanta per proposar on podria estar aquest edifici, fet atacs subliminars a
terceres persones, que es vegin mitjanament implicades, ho trobo de molt mal gust.
Durant  molt  temps,  aquest  temps que he estat  fora  i  m'ho  he mira  d'una  manera
objectiva  des  de  fora,  he  reflexionat  sobre  com  és  possible  que  dos  grups  que
històricament  són  anticlericals,  u,  la  seva  màxima  aportació  a  la  cultura,  quan
governaven l'estat,  va ser  retirar  els  crucifixos de les escoles,  l'altre completament
anticlerical, que demanin terra per ús religiós. 
PLE2014/11 de 30 de setembre de 2014 27



Independentment tothom té dret a expressar qualsevol cosa, amb civisme i respecte
cap als demés, però després arribes a la reflexió. I això, senyor Sabrià, li dic per vostè:
fa molts anys em varen dir que els deutes es paguen, els favors no. Llavors, si no ho
veu clar, miri a la seva llista municipal i veurà perquè li dic.
I clar, senyor Fernandez, a “rio revuelto ganancia de pescadores”. Gràcies.

- senyor alcalde: Senyor Guerra, jo la veritat és que estic perplex, perquè no sé si és
un prec, una pregunta o és un memoràndum, però sí que hi ha una osa evident, a mi
m'han  ensenyat  que  a  la  política  estas  per  intentar  resoldre  situacions,  a  risc
d'equivocar-te, però per intentar resoldre situacions, i vostè ha fet dues afirmacions
que jo li vull contestar.
Vostè parla d'una comunitat que és la que més ajudes rep del municipi. En aquest
municipi les ajudes les rep tothom qui demana i hi té dret. Segon, ha donat entendre
que, com és que rebent ajudes aquesta gent poden fer un edifici nou. Escolti, l'edifici el
faran  amb els  seus  recursos,  l'Ajuntament  no  aporta  cap  recust  econòmic  per  fer
aquest edifici. I tinguem en compte que és un trasllat d'activitat, per tant l'activitat ja
existeix en aquest moment al carrer Velazquez.
Jo el que demano en aquests moments, que és un tema que ho hem vist, que és un
tema, no dic complicat, que és un tema important, un tema sensible, que tinguem,
sobretot el  seny tots plegats, que ara que comença a estar el  tema més o menys
ordenat, jo demano sobretot a tothom que tots hi posem de la nostra part. És un tema
prou important.
Però  aquests  dubtes  que vostè  crea sobre  que semblava  ser  que  a  la  comunitat,
l'ajuntament li farà o li deixarà de fer. Ells han de comprar, han de fer el seu edifici, han
de pagar els seus impostos com tothom, i en qualsevol cas, en el que l'Ajuntament no
entra és en com aconsegueixen aquests recursos, això a mi no em pertoca. Però jo el
que sí que els hi demano, avui que és plenari, que és el ple que fem just després que
hem  tingut  una  mica  més  de  moguda,  demano  si  podem  intentar  tenir  el  màxim
consens.  Assumint  segurament  els  errors  que  jo  he  pogut  fer,  potser  la  manca
d'informació, però ara que estem en aquest punt de retorn a l'inici, als grups municipals
els  hi  demano el  màxim consens possible  per  un  tema que ara  se'l  troba aquest
govern  però  això  ja  ens ho hem trobat  altres  governs  i  si  no  ho afrontem ara  ho
trobaran els governs que vinguin, però tant és un tema que cal resoldre, no és un tema
que puguem dir que d'aquí dos anys la comunitat islàmica no hi serà, és que hi serà
igualment. Per tant, jo els hi demano sobretot que en aquest tema ens ajudes, no soc
massa  de  demanar  ajudar,  però  que  en  aquest  tema  ens  ajudeu,  assumint  ja
d'entrada, ja faig la meva part d'autocrítica, que si en algun cas m'he equivocat i no he
donat  tota  la  informació  que  es  requeria,  com  ara  en  l'última  etapa,  ja  demano
disculpes i intentaré subsanar-ho en el futur, però sí que demano, per favor, que en
aquest cas, ens ajudeu.

- senyor Menor: Faré un prec. Es tracta del reglament sancionador que hi ha per les
càmeres de control  d'accessos en alguns llocs de la  vila,  jo  penso que potser  és
massa excessiu. A Girona quan es va implantar la primera vegada, hi va haver, des
del  principi,  una possibilitat  de passar una,  dues i  tres vegades al  mes sense ser
sancionat, especialment per cas d'errors, de gent que  és aliena al municipi o bé per
una necessitat momentània. Aquí, segons tinc entès a la primera vegada hi ha gent
que ja han estat sancionades per sorpresa d'ells, que no hi comptaven. 
Una pregunta seria en relació a les autoritzacions que hi ha per aparcar en zona blava,
que es donen a l'Ajuntament, voldrien tenir primer, el nombre d'autoritzacions que hi ha
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expedides  per  aparcar  en  zona  blava,  segon,  quins  criteris  hi  ha  per  donar-les,  i
sobretot quins criteris hi ha perquè n'hi ha algunes que són per l'Avinguda Josep Pla i
d'altres que siguin per tot el municipi.

-  senyor alcalde: Li  farem arribar per escrit.  Li  farem arribar la relació i  els criteris
d'aquestes autoritzacions, que s'atorguen bàsicament des de l'Àrea de la Policia Local.

- senyora Recio: Ja he perdut el compte, em sembla que va ser al ple del mes de juny,
que vaig demanar un informe sobre les activitats que ha desenvolupar, des que va ser
nomenat, el regidor de coordinació de l'Àrea d'alcaldia. Durant aquests mesos que han
passat fins ara, se m'han anat donant llargues, sempre diuen que el mes que ve. No
sé si aquest informe ja està fet o és que és molt extens.

- senyor alcalde: en qualsevol cas vull deixar clar que és el regidor coordinador del
Primer Tinent d'alcalde, no de l'alcaldia. 

- senyor Pujol: Li he enviat per correu electrònic.

- senyor Sabrià: Nosaltres també tenim molt interès en conèixer aquest informe i si ens
en poguessin  fer arribar una copia també els hi agrairíem.

- senyor Vilà: Voldria tocar un tema sobre les festes de Primavera. Ens ha arribat una
inquietud que hi ha problemes econòmics en el Grup de Festes. Sabem que és una
entitat  privada  sense  lligam  amb  l'Ajuntament,  però  representa  pel  poble  una
organització que organitza un dels màxims actes populars. Hem verificat que hi ha un
deute, entre vint i trenta mil euros a diferents proveïdors, alguns, ens a arribat també,
que s'han dirigit a diverses àrees de l'ajuntament que no tocarien, per veure com ho
han de fer per poder cobrar. Les preguntes són molt concretes, si ho saben?, si ens ho
poden confirmar?, si els hi preocupa aquesta situació si ens ho confirmen?, i si fan un
seguiment com es va fer quan el Futbol Club Palafrugell va tenir problemes? I si hi han
justificat les subvencions correctament?.
Com he dit és una associació privada, però si hi ha problemes econòmics que puguin
arribar a no organitzar unes properes festes, sinó aquestes unes altres, al final les
haurà d'agafar l'Ajuntament, per tant és un tema que crec que s'hauria de treballar si
és cert el que li he preguntat, si em confirma que tenen les dades i que no hi ha cap
problema, doncs molt millor.

- senyor alcalde: bé, aquest tema, malgrat que jo el conec també, com que el porta
directament el Primer Tinent d'Alcalde, deixaré que ell respongui.

- senyor Gómez: sí, de fet ho sabem, som un poble i per tant ja fa temps que sabíem
que hi  havia  algun  tipus  de  problema,  de  fet  molts  dels  proveïdors  s'han  dirigit  a
l'alcaldia o a diferents àrees, preocupats per aquesta situació, i bé, sobretot al principi,
el que necessitàvem era aconseguir que el Grup ens aportés totes les factures i poder
saber el dibuix real de l'estat de comptes, això, després d'insistir molt hem aconseguit
tenir un dibuix força real, també amb l'ajut de la gestoria que els hi porta els números, i
el deute és important, es mou al voltant d'aquestes xifres que esteu dient, tot i que val
a dir que tenim com a part positiva que hi ha diverses coses per cobrar, ells tenen
també una devolució  d'IVA i  després també queda la  segona part  del  conveni  de
l'Ajuntament que són 8.000 euros que també s'han d'abonar encara. Per tant, un cop
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tinguem al cent per cent tot el deute viu, o el que es deu a dia d'avui, es començarà a
pagar a tots els proveïdors, i la part que quedi pendent, i això també vull aprofitar per
traslladar-ho, que estigui tothom tranquil perquè amb el pressupost de l'any que ve, el
primer que es farà és liquidar el que quedi, que quedarà una part.
A banda d'això,  evidentment,  havent vist que s'havia produït  aquesta situació, hem
demanat al Grup de Festes que a partir d'ara, i sobretot a l'any que ve, recuperar la
clau de la caixa nosaltres i que en tot cas, les Festes es facin amb un pressupost previ
i  que  tot  el  que  no  se  cenyeixi  al  pressupost,  no  hi  haurà  resposta  per  part  de
l'Ajuntament a l'hora de pagar aquestes despeses. Per tant, sí que hi haurà un control
encara molt superior, fins ara no ens havíem hagut de veure mai en aquesta situació,
és un tema que és molt delicat i per tant vull que entenguin que no ho havíem fet
públic perquè consideràvem que era millor anar-ho treballant internament i sobretot
traslladar això, que gran part del que es deu quedarà realment subsanat en els propers
mesos i que el poc que quedi, quedarà liquidat tant punt sigui hàbil en el pressupost de
l'any que ve, tot això ja està acordat i hi estarem molt a sobre.
Sí que és cert que ja l'any passat va haver-hi coses que no ens varen agradar, perquè
ja no es va liquidat tot el que s'hauria hagut de liquidar i hi havia la promesa del Grup,
d'aquest any passat, aquestes festes passades, deixar-ho tot absolutament net, cosa
que no ha succeït, sinó que a m´sa més el deute s'ha incrementat. Per aquest motiu hi
ha hagut,  ho podríem dir  d'aquesta manera,  una intervenció,  estan intervinguts  en
aquest aspecte, a nivell econòmic, perquè les coses no s'han fet prou bé, jo crec que
això s'ha d'explicar, però no hi ha res que no sigui subsanable en els propers mesos.

- senyor Sabrià: Moltes gràcies per la resposta, en tot cas, els hi agrairíem si podem
anar-ne fent seguiment, en el format que prefereixin, en Comissió, en Ple, però anar
seguint el tema.

- senyor Gómez: A nosaltres ens agrada molt treballar de manera transparent i sí que
és cert que no hem tingut cap conversa amb la resta dels grups i no havíem traslladat
això ni perquè en fossin coneixedors, perquè fins fa molt poc encara no teníem ben bé
l'estat exacte dels números, per tant, era una mica estrany venir a explicar res si abans
no teníem un dibuix molt aproximat de la situació, cosa que ara ja estem a punt de
tenir. 

- senyor Sabrià: En formem part i sabem més o menys com avança el tema però ens
preocupa una mica com evoluciona el  tema del  Fraternal.  Crec que en la  darrera
reunió no va anar de la millor manera possible, algunes coses ens preocupen, que hi
hagi un permís d'obres que és cabdal per poder tirar endavant i  pel calendari  que
necessita l'Entitat, i que l'últim dia, just quan hi ha reunió, resulta que es requereixi
nova documentació, que es demani un estudi de l'estructura del Fraternal, ens sembla
com a mínim curiós  que passi  el  darrer  dia.  Si  no comencen les  obres,  tots  som
conscients  que  no  estaran  a  punt  per  la  quina,  i  això  pel  Fraternal  és  realment
important.
D'altra banda, tot el tema del magatzem de material per poder alliberar espai i poder
tirar endavant la cuina del Fraternal, sabem que això després de l'última reunió ha
avançar però sí que ens sembla que aquí hi pot haver-hi hagut certa deixadesa o certa
tranquil·litat que ens ha portat fins al darrer dels dies, i el consorci que crec que és una
aposta molt clara d'aquest Govern, crec que hauria de funcionar, com a mínim  millor
del que ha anat fins ara i que els terminis es poguessin complir. Per tant, una mica és
saber com està el permís per fer els nous lavabos, com està  tota la part d'alliberar
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espai del mercantil, que no s'havia tirat endavant fins ara, i si s'ha previst o es preveu
partida per treure els comptadors de dins del mercantil, i més o menys quan es farà.

- senyor alcalde: Bé, l'espai està resolt. És veritat que aquest projecte, com vostè sap,
és complexe, i a vegades la voluntat política del Consorci, que tots volem tenir, topa
amb lagun criteri  tècnic.  És veritat  que l'obra  en sí,  en la  seva globalitat,  és  més
complexa  i  els  serveis  tècnics  han  entès  que  calia  fer  un  estudi  global  de  tota
l'estructura, malgrat que després l'obra es faci per fases, això ho ha endarrerit  una
mica. Però ara sí que hi ha la instrucció clara de què el calendari està fet, s'han de
complir  els  terminis,  l'obra,  en aquest  cas  el  magatzem,  ja  alliberem una part  del
Mercantil perquè pugui tenir els espais, per tant ens hem posat a treballar, una mica
més del calendari pactat entre els serveis tècnics i també el propi consorci, així li hem
fet arribar també a l'operador, per tant, ha sortit aquest entrebanc però crec que estem
en  el  moment  d'anunciar  que  el  calendari  està  fet  i  per  tant  intentarem  fer  un
seguiment  molt  estricte  per  complir-lo,  perquè  òbviament,  com  vostè  diu,  ens
preocupa, ens preocupa la situació, però en qualsevol cas, vull deixar molt clar que en
si, el projecte, l'intentar fer-ho compatible tot, no és fàcil per les part, però el govern
intentarà estar a l'alçada, i en aquest cas, dir-vos que ja hi ha el calendari fet.

- senyor Rangel: Més que res per explicar una mica la part final de la intervenció del
portaveu d'Esquerra. En el sentit que els comptadors de dins del Mercantil, que és un
element, entre cometes, complementari de tot aquest conveni que hi ha Fraternal –
Mercantil, sobretot perquè aquests comptadors són clau per tot el que s'hagi de fer en
el  Mercantil.  El  desplaçament  d'aquests  comptadors  els  serveis  tècnics  hi  estan
treballant, en aquests moments estem acabant d'ajustar els números, però sobretot
perquè treballen amb un calendari molt marcat perquè abans de l'estiu qeu ve seria
imprescindible que aquests comptadors estiguessin fora de l'espai del mercantil. Per
tant, trobar un lloc i definir com i de quina manera s'han de desplaçar aquestes línies
de baixa tensió  i  els  comptadors,  bàsicament  d'enllumenat  públic  però també dels
espais que hi ha al voltant del Mercantil, és una de les feines que en aquests moments
s'haurà de dotar en el pressupost de 2015.

- senyor Sabrià: Donar les gràcies al regidor per la resposta. Ens queda un prec i una
pregunta. No sé si és exactament un prec, però en tot cas, a nosaltres ens agradaria,
obviant absolutament la intervenció que ha fet el regidor de Plataforma, perquè crec
que no val la pena contestar, tancar definitivament el tema de la mesquita. Hem de
començar  dient,  i  només entenem que pot  ser  aquest  l'inici  de la  intervenció,  que
nosaltres donem suport  a l'acord al  qual  s'ha arribat,  que volem la mesquita,  som
conscients de la situació que hi ha al carrer Velazquez, tal com ho son la majoria dels
grups que estan aquí asseguts, hi hem treballat quan governàvem, i molt, per trobat
alternatives, aquesta proposta final probablement no era la nostra,.però malgrat això,
no ho tornarem a repetir, a partir d'ara, la nostra és l'acord al que s'ha arriba, si hi ha
un acord amb la comunitat que els permeti disposar d'un espai i recuperar els diners
de manera immediata i que a més a més no retarda el projecte, nosaltres hi serem, per
tant, finals al final amb la proposta dels bombers.

Quan hem parlat del procés ens havia sabut greu la manca de transparència i per tant
acceptem  les  disculpes  de  l'alcalde,  les  que  ha  fet  en  privat  i  també  en  públic.
Entenem d'altra banda que avui hi havia un compromís de sentir la veu del regidor, i
ens hauria agradat tenir les explicacions del regidor, perquè crec que si una cosa ha
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demostrat tot aquest procés és que algunes coses no s'han fet bé, i això és el que ha
portat a un canvi tant ràpid i a una reacció tant ràpida canviant de projecte. Nosaltres
entenem que ha quedat perfectament demostrat que s'ha actuat malament, de fet el
mateix regidor, i això l'honora si és que és així, ho admet en un comunicat, que ha
actuat com a propietari que ho és del terreny, que tots ho sabíem, que ha fet esbossos
del  projecte i  que els  ha fet  abans de la subhasta,  en un moment  que alhora era
regidor i jo crec que és obvi i que tots els que som aquí entenem que la política d'avui
no admet aquests tipus d'actuacions i que no hi pot haver cap tipus de confusió entre
l'activitat pública i l'activitat professional. Crec que hem de celebrar que això no hagi
arribat al final, perquè si realment hagués arribat fins al final ens podíem trobar amb
una situació més greu i  més problemàtica i  encara més si  aquest projecte hagués
començat. Ens hauria agradat escoltar-lo i potser, en aquesta mateixa línia, ens toca
dir que si volem fer creïble l'Àrea d'urbanisme, potser és el moment de fer-hi algun
canvi, però això no ens pertoca a nosaltres sinó que li pertoca a l'equip de govern.
Torno a dir que l'acord que hi ha, per nosaltres és el bo. L'únic que ens quedava per
dir és que ens hauria agradat escoltar al regidor perquè creiem que era el compromís
que hi havia per aquesta sessió d'avui, que no s'ha portat a terme, però en tot cas, a
partir  d'aquí,  el  que volem bàsicament  és  treballar  amb l'equip  de govern,  tirar-ho
endavant, i que aquest equipament necessari sigui una realitat.
 
- senyor alcalde: Abans de donar la paraula al regidor, que m'ha demanat per parlar,
dues cosetes. Jo volia matisar una cosa, aquesta proposta ha sigut tant ràpida perquè
vostès saben que dilluns hi va haver una reunió, una reunió important, i jo crec que la
comunitat en aquella reunió va quedar força tocada i jo em vaig veure en el compromís
d'intentar buscar una solució ràpida, sobretot per intentar traslladar l'idea de què el
govern, malgrat descartava aquella proposta no abandonava el projecte, i per això ho
vàrem accelerar molt perquè tampoc volia que la situació se m'escapés de les mans,
per això ho vàrem precipitar tot, perquè en una setmana tinguéssim un acord lligat, i
per això vaig trucar de seguida per dir el que hi havia. La pressa va ser bàsicament
perquè hi va haver una reunió que va ser un pèl tensa, jo em vaig veure en l'obligació
d'intentar  buscar  alternatives  perquè  sinó  ho  haguéssim  fet  així,  potser  estaríem
parlant ara de coses diferents, per tant, malgrat això, crec que és una bona proposta,
tothom sap que tampoc és la meva aquesta, jo soc del parer que haurien d'estar al
voltant de la perifèria urbana, però en ares del consens i en ares que tingui el mínim
rebuig possible, penso que aquesta és una opció bona.
 
- senyor Prats: Només voldria dir que jo sempre he col.laborat desinteressadament
amb moltes comunitats, he col.laborat amb l'Asil, amb les Carmelites, em sembla que
amb els Testimonis de Jehovà, i sempre desinteressadament, jo fa molts anys que
treballo al poble, i quan hi ha hagut alguna d'aquestes entitats que m'ho ha demana he
col.laborat amb ells. En el cas de la comunitat musulana també he fet el mateix, els hi
he donat un assessorament en diversos punts que ells m'havien plantejat. Però també
he de dir que jo tenia una part d'aquesta pastilla, amb la que es podia arribar a fer
aquesta edificació i havia pactat amb ells que si la resta de les finques les comproven
jo no tindria cap inconvenient en vendre-les. Jo he posat molt bona voluntat en ajudar
a  qui  m'ho  ha  demanat,  i  tinc  la  consciència  tranquil·la  per  haver  ajudat  a  uns
ciutadans.
 
- senyor Sabrià: La darrera pregunta i n'anirem fent un seguiment en els plens. Crec
que hem vist el clam que teníem altra vegada aquí davant, hem vist com aquest poble
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està mobilitzat, i per tant, ens volíem interessar, per acar, per la preparació del 9 de
novembre.  Des de la  setmana passada hi  ha un compromís  d'aquest  Ple,  de què
aquest poble s'implicarà a tots amb aquesta organització d'aquesta consulta. Creiem
que a dia d'avui, i la pregunta aquesta és breu, segurament pot ser més àmplia en el
proper Ple, els deures que havia de fer aquest Ajuntament són pocs, i ens agradaria
saber com els tenen.  Saber  si  han designat  un coordinador  de la  consulta  i  l'han
transmès al Departament de Governació?, si han confirmat, crec que és a través de la
plataforma  EACAT  la  ubicació  dels  locals  electorals  i  les  meses  que  els  hi  han
propossat?, i finalment, no sé si podem preguntar per l'agenda de l'alcalde, però en tot
cas si l'alcalde té a bé contestar-nos, si ha confirmat la seva presència a l'acte de
lliurament dels acords de Ple del dia 4, que també hi haurà el de Palafrugell, que l'han
organitzat l'ACM i l'AMI, per tant dues organitzacions de les quals en formem part?. 
 
-  senyor alcalde: Bé, començaré pel  final.  A l'acte del  dia 4 el  govern hi  anirà, en
aquest cas hi anirà el Primer Tinent d'Alcalde perquè jo estaré fent l'Oncotrail i per tant
no puc fer les dues coses a l'hora, però aquest matí ja ho he comunicat i el govern hi
va. 
Els altres dos temes que vostè ha plantejat. A mi se'm generen, aquest matí a la Junta
de Govern en parlàvem i en tot cas també parlarem amb el secretari, se'm genera una
situació, que això es publica el 27 de setembre per nomenar els coordinadors s'ha de
fer sis dies abans del 3 d'octubre, i jo entenc que fruit, a més a més de l'acord que ha
pres avui el propi govern de la Generalitat, que ha sigut suspendre la campanya, el
govern i jo com a alcalde entenc, que se'm fa molt difícil avançar en la tramitació si la
Generalitat no ens diu que no ha suspès el procés. Jo entenc que si la Generalitat ha
suspès la campanya, vol dir que d'alguna manera està entenent que tots els efectes
jurídics de la consulta i del decret, també s'han de suspendre. Jo ja ho vaig dir l'última
vegada en aquest Ple quan vàrem votar la moció a favor de la consulta, és que en cap
cas, com a alcalde, faria res que anés en contra de la pròpia legalitat. Per tant crec
que en aquests moments avançar en la tramitació a no ser que la Generalitat ens digui
que ho podem fer,  aquest alcalde no ho farà,  en tot cas, si  ens diuen que podem
avançar ho farem.
 
- senyor Sabrià: Crec que demà s'aprovarà en el Ple i tindrem l'oportunitat de votar-ho,
l'òrgan de control i seguiment de la consulta i que per tant, els preparatius continuen
endavant, només i ho fem com a oferiment, des d'Esquerra estem disposats a assumir
les responsabilitats  que calgui,  per  tant,  si  en algun moment  hi  ha algun tipus de
tremolor nosaltres hi som i si se'ns ha de delegar alguna firma estarem disposats a
assumir els riscos que calgui. Nosaltres ho farem tot per la democràcia i per tant tant,
recollim el que ens diu, si cal i hem de parlar amb Governació ho farem perquè trameti
el que calgui a Palafrugell també, però si en algun moment hi ha algun dubte i des
d'Esquerra hi podem ajudar, estem disposats a assumir el que calgui perquè aquest
procés tiri endavant. 
 
- senyor alcalde: Bé senyor Sabrià, a mi tremolor cap ni una, jo no vull pensar que al
President as li hagin tremolat les cames per suspendre la campanya, suposo que ho
ha fet perquè ha vist el que deia la Resolució. Per tant, tremolor cap ni una, el que dic
jo, i ho he dit sempre, com a alcalde no faré res que vagi contra la Llei, ho vull deixar
molt clar perquè no porti a ningú a equívocs en el futur, no faré res que vagi contra la
Llei. Si vostès volen fer alguna cosa a nivell de grup municipal o a nivell particular, cap
problema. Si la Generalitat a mi no m'envia una instrucció dient que podem seguir amb
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els preparatius, jo no seguiré, si me l'envia, seguirem, perquè el compromís que varem
prendre és que hem de col.laborar, el que vull és que m'enviïn algun document que
digui  que podem col.laborar,  que podem seguir  col.laborant.  Segurament  vostè ho
sabrà abans que jo.

I no havent-hi cap més assumpte per tractar s’aixeca la sessió essent tres quarts de
nou del vespre.  En dono fe.

Diligència: Aquesta acta ha estat aprovada sense esmenes pel Ple del dia XXX.
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